
Egy évvel ezelőtt, 2005. április 2-án fe-
jezte be földi szolgálatát II. János Pál pápa, 
és költözött az örökkévalóságba. Reá való 
emlékezésül tanításából idézek néhány 
mondatot. Mivel nemzetünk lelki megúju-
lásáért imádkozunk ebben az esztendőben, 
olyan sorokra mutatok, amelyek a „hazáról”, 
hazánk iránti szeretetről és felelősségről 
szólnak. II. János Pál olyan ember volt, akit 
az isteni Gondviselés az egész emberiséget 
átfogó szolgálatra hívott el hazájából, ő még-
is mindvégig megőrizte, sőt boldogan vallot-
ta hazája és népe iránti szeretetét, hűségét. 
Íme, néhány gondolat tanításából:

„A „haza” (latinul: patria) szoros kapcsolat-
ban áll az „atya” (pater) fogalmával és valósá-
gával. A haza bizonyos értelemben örökségünk 
(patrimonium), azaz ama javak összessége, 
amelyeket atyáink hagytak ránk. (…) A haza 
tehát örökség, s egyszersmind eme örökségből 
fakadó helyzet is, ami a haza földjére és terüle-
tére is vonatkozik. Ám a haza fogalma még en-
nél is szorosabban kötődik azokhoz az értékek-
hez és szellemi tartalmakhoz, amelyek egy bizo-
nyos nemzet kultúráját alkotják.” (…) 

„Ha feltesszük a kérdést, milyen helyet fog-
lal el a hazafiság a Tízparancsolatban,  habo-
zás nélkül azt kell válaszoljuk, a negyedik pa-
rancsolat körében helyezkedik el, amely atyánk 
és anyánk tiszteletére szólít fel. Tisztelnünk 
kell szüleinket, mert ők képviselik számunkra 
a teremtő Istent. A hazafiság hasonló magatar-
tást feltételez, minthogy a haza mindannyiunk 
számára egyfajta szülőanya. A haza által köz-
vetített szellemi örökség apánkon és anyánkon 
keresztül jut el hozzánk, így alapozva meg ben-
nünk a tisztelet megfelelő kötelességét. A haza-

Hazánkért imádkozunk
fiság azt jelenti, hogy szeretjük mindazt, ami a 
haza része: történelmét, hagyományait, nyelvét, 
sőt természeti adottságait. Ez a szeretet kiter-
jed a honfitársak munkájára és szellemük gyü-
mölcseire is. A haza javát fenyegető minden 
veszély, alkalmat nyújt (és felszólítást jelent) e 
szeretet bizonyítására. A haza tehát igen súlyos 
valóság. Úgy tűnik, hogy amiként a család, úgy 
a nemzet és a haza sem helyettesíthetők más va-
lósággal.” (II. János Pál: Emlékezet és azo nos-
ság 65-73. old.)
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Krisztus szenvedésének,  
halálának legelső gyümölcse  
a római katona hitvallása:  

„Ez az ember valóban Isten Fia volt!” 
Húsvét ünnepén a misztérium  

átélése teremje bennünk a hitnek,  
bizalomnak  a gyümölcseit, hogy 
ezekben megerősödve továbbra is  

a béke, a megbocsátás,  a szeretet bá-
tor hirdetői legyünk!

Áldott húsvétot kívánunk  
minden kedves olvasónknak!



A mi hitünk

1. Misszió és halál
Jézus misszióját, vagyis az Atya és a má-

sok felé hajló pro-egzisztenciájának csúcs-
pontját egész üdvösséghozó küldetésének 
távlatában kell szemlélnünk. Üdvözítő kül-
detéséhez való hűség és fiúi akaratból faka-
dó, kitartó engedelmessége az Atyától ka-
pott küldetésben teljes egységben van ott, 
ahol kifejeződik a szabadság és az ember Jé-
zus szabad beleegyezése.

A Fiú Jézus feláldozza önmagát a sze-
retetből fakadó teljes engedelmesség tetté-
ben, és feláldozza önmagát eucharisztiku-
san mind az Atyának, mind a testvéreinek. 
Az emberek azok akik, konkrétan halálra 
adták, és mindazok is, akik ilyen vagy olyan 
módon a bűn által velünk együtt hozzájá-
rultak ehhez az egyedülálló felmutatáshoz, 
melyet Jézus mindnyájunkért végbevitt a ke-
reszten.

Ettől fogva Jézus emberi konfliktusokkal 
terhes történelmet él meg 
egészen az elhagyatottság 
állapotáig. Nagyon szépen 
fogalmazza meg Durrwell: 
Jézus az „Atya felé” hal meg 
(eisz tón patera), ami tető-
pontja az Atyától kapott és 
az Atyának adott életnek.

2. A megváltó tett és az 
atyai hallgatás

Kíséreljük meg most az 
Atya szemszögéből meg-
nézni Jézus áldozati fel-
ajánlását! Jézus mindent 
magában foglaló, mindnyá-
junkkal szolidáris fellépése 
az a tény, hogy Ő a mi bűne-
inket és bűnös mivoltunkat 
hordozza az Atya „szemei” 
előtt, amivel megengeszte-
li az Atyát és az Ő bűnnel-
szembeni elutasítását. Az, 
hogy az Atya ekkora jóval 
találkozhasson az emberi 
természetben, a szeretet 
és a halálig tartó fiúi enge-
delmesség legnagyobb tet-
te, ami lerombolja a bűnt. 
Az Atya mindnyájunkat 
– minden embert – Jézus e 
szabad szeretetének ajándé-
kában lát, aki magával visz 
minket, titokzatos módon „képviselve” ben-
nünket. Önmagát adva, Jézus a benne való új, 
gyermeki létünket alapozza meg. Az egyházi 
Eucharisztia Jézus felajánlásának szentségi 
jelenvalóvá tétele: „Az Egyház kezeibe fogja, 
és az örök Atya elé viszi az örök Fiút, hogy az 

első pillanatban csak Őt lássa; de e Fiú mö-
gött mindenki mást is képvisel, akiket a Fiú 
magával visz, hogy ne nélküle jelenjenek meg 
az Atya előtt.

Az Isten abszolút szenvedésmentessé-
géről szóló szilárd hagyomány ellenére az 
Atyát megérinti Fiának, Jézusnak e szere-
tet felajánlása, amint fordított módon bűne-
ink is érintik. Az „Istenem, Istenem, miért 
hagytál el engem?” (Mk 15,34) imádság után, 
mely az összes imádság közül a legtitokzato-
sabb a kereszten, minden a halál csendjében 
végződik. Amint Balthasar oly csodálato-
san mondja: aki az Atya szava volt, elhall-
gat. A III. században már Órigenész meg-
erősítette az Atyában a keresztre feszített 
Fia iránti együttérzés meglétét. A Fiú kom-
passzió által jött a földre az emberi nemért; 
sőt szenvedéseinket is magára vette, mielőtt 
elszenvedte volna a kereszt kínjait. Ez a kín 
a szeretet szenvedése, passiója volt. És maga 

az Atya, a mindenség Istene, „gyengédség és 
tisztelet”, ne szenvedne Ő is bizonyos mó-
don? Maga az Atya sem létezik együttérzés 
nélkül. Amikor könyörögve kérjük, megsaj-
nál, és megesik a szíve, és elvisel szeretetből, 
és odáig megy, ameddig már nem mehetne 

pusztán természetének fensége miatt. Hall-
gatása ellenére a kereszten az elhagyatottság 
pillanatában tetőpontjához érő elválás való-
ságával szemben az örök Atya, egységben a 
Lélekkel, akiben Jézus odaadja magát, titok-
zatos módon elkíséri Fiát, együtt érezve vele, 
választottjával, akiben kedve telik. Az Atyá-
val való örök kapcsolat mélyén, a „Fiam” fel-
kiáltás áll, amely a minden létezést és időt 
megalapozó Lélekben hangzik el, és elnémul 
a kereszten. De olyan titokzatos együttér-
zésben hallgat el, amely számunkra teológiai 
szempontból felfoghatatlan.

3. Az Atya válasza: a feltámadás
Az Atya elhallgat, várva, hogy az „új-

játeremtő” ige újra hangozzék: „Fiam vagy, 
ma nemzettelek” (ApCsel 13,33). „Az Isten 
azonban feloldotta a halál bilincseit, és fel-
támasztotta. Lehetetlen is volt, hogy a ha-
lál fogva tartsa…” (ApCsel 2,4). Jézus fel-
támasztása az Atya határozott válasza volt 

a Fiú szeretetből fakadó 
önfelajánlására, annak el-
ismerése az Atya részéről, 
hogy a Fiú beteljesítette a 
neki rendelt küldetést. Bi-
zonyos módon a feltáma-
dásban nyilvánvalóvá válik 
az Atya Fiú iránti együtt-
érzése a Szentlélekben és a 
Szentlélek által, aki elkíséri 
Jézust egész földi küldeté-
se során és főképp a „status 
exinantionis” csúcspontján: 
szenvedésének és halálának 
órájában. 

Ha a Fiú az Atya felé hal meg, ha az 
elhagyatottság kiáltása imádságos kö-
nyörgés, ha az „Atyám kezedbe aján-
lom lelkemet” mondat a tökéletes és 
teljes önátadás, akkor Jézus feltáma-
dása annak a jele, hogy a Fiú megér-
kezett, és megérintette az Atya szívét. 
Ezért hal meg az Atya felé, hogy a Lé-
lekben mindnyájunkat magával vigyen, 
és ott közbenjárjon értünk, és minket 
is feltámasszon. Jézus feltámadása te-
hát mindannyiunk feltámadásának a 
kezdete, amennyiben Ő az elsőszülött 
a halottak közül (Kol 1,18). Beszél-

hetünk tehát egyedülálló eseményről vagy 
folytatólagosságról, amely Krisztussal el-
kezdődik, és minden emberrel folytatódni 
fog, amelynek az Atya mint a Szentlélek ál-
tal cselekvő forrás az oka.

H. L. atya

az atya és a megváltás
„…a Fiú megérkezett, és megérintette az Atya szívét”

Fra Angelico domonkos szerzetes, a művészek védőszentjeként 
tisztelt festő halálának 550. évfordulójára emlékeztek ebben az 
évben a festő sírjánál, a római Panteontól nem messze található 
Santa Maria Sopra Minerva templomban. A kortársai által 
Angyaliként (Angelico) és Boldogként (Beato) emlegetett Fra 
Giovanni da Fiesole festőt II. János Pál pápa 1984-ben iktat-
ta be a boldogok sorába. „Élete, a neki adott névvel teljes össz-
hangban, egy rendkívüli ének volt Istennek: ének az angyalok előtt” 
– mondta a boldoggá avatási misében a pápa. Egész élete Isten 
dicsőségét énekelte, amelyet mint valami kincset a szíve leg-
mélyén hordozott, és kifejezett műalkotásaiban. Fra Angelicót 
az egyház emlékezete és a művészettörténet rendkívüli vallásos 
festőként őrzi. MK.

Fra Angelico: Siratás 
Museo de San Marco, Firenze



Az imalánc katolikus hívők kezdeménye-
zése, amelynek célja, hogy minél többen be-
kapcsolódhassanak a Magyar Katolikus Püs-
pöki Konferencia által meghirdetett nemze-
ti imaévbe. A kezdeményezés 
célja annak elősegítése, hogy 
az egyes közösségek (imacso-
portok, bibliakörök, rózsafü-
zér-társulatok, papi közössé-
gek) s valamennyi keresztény 
hívő bekapcsolódhasson az 
imaláncba.

Az imalánc szíve
Az imalánc „szíve” az a 

közös imádság, amely az ima-
év során minden nap elhang-
zik majd. Egyedül vagy közös-
ségben, fizikai és időbeli korlá-
tok nélkül akárki imádkozza 
is, ezzel csatlakozik a Magyarország lelki 
megújulásáért fohászkodók láncába. Egy 
láncszem önmagában talán nagyon kicsinek, 
kevésnek tűnik, de őrá is szükség van, nél-

küle a lánc megszakadna. Ilyen lelkülettel 
imádkozzunk nagy bizalommal, mert van 
meghallgatás, és létezik válasz őszinte kér-
déseinkre:

A lánchoz bárki szabadon csatlakozhat 
2006. február 2. és december 31. kö zött a 
honlapról (www.imalanc.hu) letöltött anya-
gokkal. 
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„mécsesek” a szélben
Egy keresztút élménye
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Rakamazon minden évben a Nagytemplom-
tól a Kálvária-kápolnáig keresztutat járunk a 
hívekkel. 

2005. március 19-én rendkívül hideg nap-
ra ébredtünk, erős szél fújt. A távolság 2 km. 
Sokáig azon töprengtem, hogy elmenjek-e, 
végül elindultam. Nagy örömmel tapasztal-
tam, hogy egy maroknyi csapat hozzám ha-
sonlóan a keresztút mellett döntött. A 3 m 
hosszú és 10 cm átmérőjű kereszt fageren-
dából készült. Megdöbbenve láttam, milyen 
hatalmas, amit vinni fogunk, ránézésre is 
nagyon súlyosnak tűnt. Körbenéztem, és a 
sok idős emberen, néhány lelkes gyermeken, 
egy-két anyukán kívül mást nem láttam. Fel-
merült bennem, hogy fogjuk mi ezt a hatal-
mas keresztet elvinni a Kálvária-templomig. 
Amíg ezen töprengtem, Lengyel József atya 
elkezdte a bevezető imádságot, majd vállára 
vette a keresztet, és elindult vele a Kálvária-
domb felé. Az egyik gyermek azt a mécsest, 
amelyik eddig a kereszt előtt égett, a kezembe 
nyomta, és útnakindultunk. A rendőrség le-
zárta a 38-as számú főutat arra a pár percre, 
amíg maroknyi csoportunk a második stáci-
ót imádkozta. A sor végén haladtam, ezért a 
felezővonalon térdepeltem, közben arra gon-
doltam, de jó lenne, ha mások is meg tudná-
nak állni, és le tudnának térdepelni az Úr 
előtt. Egy kis büszkeség töltötte el lelkemet, 

hogy én eljöttem, és megtettem. Szorongat-
tam a mécsest, ami dacolt a nagy széllel, de 
egyszer csak mégis elaludt. Nekem fogalmam 
sem volt, miért kell vinnem, de úgy éreztem, 
újra és újra meg kell gyújtanom, nem vihetem 
így tovább, s közben újabb stációt imádkoz-
tunk. Nagy örömmel lát-
tam, hogy útközben csat-
lakoztak hozzánk olyan 
emberek, akik egészsé-
gük miatt az egész utat 
nem merték vállalni. Egy-
re jobban fáztam, de lel-
kem egyre melegebb lett, 
ahogy haladtunk tovább. 
Minden stáció után újabb 
vállalkozó akadt, aki vit-
te a keresztet, volt hogy 
ketten is hordozták. Vé-
gül megérkeztünk a Kál-
vária-templomhoz. Az 
utolsó stációkat a temp-
lom dombján és a domb 
oldalban imádkoztuk. Utolsóként mentem 
be a templomba még mindig szorongatva a 
mécsest, ahogy ott álltam, és a megérkezés, 
a hazatérés érzése kerített hatalmába. A káp-
lán atya mondott egy pár szót, majd arra kért, 
menjek oda mellé. A mécses lángjához hason-
lított bennünket. Kérte, hogy világítsunk éle-

tünk során, mutassuk meg másoknak is ezt a 
fényt, dacoljunk a nehézségekkel, mint ahogy 
ez a kis láng tette ma a nagy szélben, és ne 
hagyjuk, hogy kialudjon! Vállaljuk hitünket 
nyíltan és büszkén, mint ahogy ezt ma is tet-
tük! Sírva tettem le a kereszt elé a kis mécset, 

és úgy éreztem, semmilyen megpróbáltatás 
nem ingathat meg a hitemben. Azt hiszem, 
nem én voltam az egyetlen, akit a nehézsé-
gek ellenére megtett út után megajándéko-
zott az Úr. 

Bodnárné Györfi Beáta
Rakamaz, kommunikációfelelős

Istenünk, hozzád fordulunk imádságunkkal, mert 
Te vagy a szeretet! Eléd hozzuk most nemzetünk sorsát: 
örömeinket és gondjainkat egyaránt. Nálad keressük a 
békét, amelyet a világ nem adhat meg, és a boldogságot, 
amelynek egyedül Te vagy a forrása. Ma azért imádko-
zunk, ... (szándék).

Nemzetünkért és nemzetünk nevében felemeljük 
a szívünket, hogy a Te közelségedben megtisztuljanak 
gondolataink, értelmünk és akaratunk. Vezess minket 
az örökkévalóság útján, napról napra közelebb ahhoz 
a célhoz, amelyet elterveztél számunkra! Áldd meg és 
őrizd meg népünket, hogy általunk és közöttünk felé-
pülhessen a Te Országod! Ámen.

ima
Imalánc Magyarországért Olyan lett, mint a néma pacsirta,  

mikor a szántáson ül; rögnek nézed, 
csak ha fölszáll, s kiönti dalos lelkét a  

határra, akkor árulja el magát.  
Krisztusnak öltözete is szürkeség,  

ő is az Isten pacsirtája, ő is úgy lapult le, 
úgy ült le az élet törésföldjén,  

hogy rögnek néznők, mely ázik,  
omlik, s ha tapossák, szétporlik.

(Prohászka O.)
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„…1 órát vártam… Két ember volt egy tá-
gas szobában, az egyik az asztalnál ült, a má-
sik árnyékban állt. Az asztalnál ülő ember ke-
zében volt egy erős fényű reflektor, amivel az ar-
comba világított. Ez a kihallgatás este ½ 7-től 
hajnali 3 óráig tartott.”

Dr. Tóth Sándor 1913-ban született a 
régi nagy Magyarország felvidéki falujában, 
Nagyrőcén. Arany-, gyémánt- és vasdiplo-
más jogi doktor, ez év jú-
niusában pedig a – rend-
kívül ritka – rubindiplo-
ma méltó birtokosa lesz, 
amely már 70 éves jogi 
doktorságot jelent. 1943-
50-ig királyi ügyészként 
szolgált Egerben. Pozíci-
ójánál fogva 1945 után is 
sok embert megmentett 
azok közül, akiket jogta-
lanul népellenes bűnös-
nek bélyegeztek meg, de 
megszenvedte az ’56-os 
eseményeket követő lelki 
terrort is. Dr. Tóth Sán-
dorral Horváth László 
debreceni káplán beszél-
getett.

– Egerben voltam ál-
lamügyész, majd 1950. május elsején elbo-
csátottak, azért mert katolikus prépost volt 
a sógorom, és a kommunista párt megjegy-
zése szerint: „az ő káros befolyása alól akar-
tak engem mentesíteni.” Pedig több „kárt” 
már nem tehetett az életemben, mivel éde-
sanyám nevelésének köszönhetően hithű ka-
tolikus ember voltam. A sikkasztás megbo-
csáthatóbb bűn volt, mint az, hogy pap volt 
a sógorom.

– Mi volt a konkrét vád ön ellen?
– A testileg-lelkileg összetört pap sógo-

rom  majdnem sírva jött hozzám, és panasz-
kodott – finoman kifejezve – az ÁVH-sok 
zaklatásaira. Igyekeztem minden befolyáso-
mat latba vetni, hogy segítsek rajta. Abban 
az időben a munkámért Népköztársaság 
Érdemérem kitüntetést is kaptam, valamint 
központi vezetőségi tagja voltam a közalkal-
mazottak szakszervezetének.  Megkerestem 
tehát Borai Emilt, a megyei egyházügyi elő-
adót, és kértem, hogy hagyja békén a sógoro-
mat. Ha bűnt követett el, indítsa meg a bün-
tetőeljárást és én védeni fogom, ha nem kö-

vetett el bűnt, akkor ne zaklassa. Elmentem 
Fekete János érseki egyházügyi előadóhoz 
is, de vele nem tudtam beszélni. Ezek után 
feljelentettek, majd az elbocsátásomról szó-
ló fegyelmi határozat indoklásában az állt, 
hogy az ügyészi hatalmamnál fogva meg-
fenyegettem és arra kényszerítettem őket, 
hogy ne zaklassák a prépost sógoromat. 

– De hiszen ez a vád nem állta meg a he-

lyét!
– Igazi vádakat soha nem tudtak felhoz-

ni ellenem. Később levélben kérdőre von-
tam Fekete Jánost, hogy miért állít valótlant, 
amikor nem is beszéltem vele, majd a vála-
szában igazolt engem az állításomról. Ezek 
után vissza akartak helyezni az ügyészségre, 
de már nem Egerbe, hanem Nyíregyházára, 
amit viszont nem fogadtam el. Ekkor agitál-
tak a pártba, amit természetesen visszauta-
sítottam. Mindig becsületes munkát végez-
tem, családommal minden vasárnap ott vol-
tunk a templomban, istenhívő ember voltam 
és vagyok, így a pártba nem álltam be. Ezek 
után távolítottak el az egri ügyészségről.

– Akkoriban az elbocsátás súlyosabb kö-
vetkezményekkel járt, mint manapság

– Igen, mert nem volt könnyű munkát 
találni annak, akit kirúgtak az állásából. 
Azonban az ügyész barátaimra mindig szá-
míthattam, így 1954-ben a Debreceni Ön-
tözési és Talajjavító Vállalatnak lettem a 
jogtanácsosa. Az igazgatója párttag volt, de 
egy rendkívül rendes embert ismertem meg 
benne, és egészen jó baráti viszonyba kerül-
tünk. 

– Közeledünk az ’56-os 
eseményekhez.

– Nem gondoltuk, 
hogy az az év beírja ma-
gát a történelembe. A vál-
lalatnál, amelynek elég 
nagy volt a hatásköre, a 
dolgozók engem válasz-
tottak a munkástanács 
elnökévé. Nem vállaltam 
el, mert tudtam, hogy mi-
lyen következményekkel 
járhat. Négyszer egymás 
után engem választot-
tak meg. 

„Munkások! Üzemi ér-
telmiségiek! Vegyétek ke-
zetekbe a gyárak vezetését. 
Haladéktalanul alakítsá-
tok meg a munkástaná cso-

kat!” – jelent meg a munkástanácsok meg-
alakítására szóló felhívás a Néplap 1956. ok-
tóber 27-ei számában.  

 „… a forradalom napjaiban több mint 
száz munkástanácsot választottak a városban, 
amelyekben több mint 1500-an tevékenykedtek.” 
(Filep Tibor: Debrecen 1956 80. o.)– Sze-
mélyesen hogyan érintette ez az időszak?

– Néhány nap után, november dere-
kán egyik este zörgettek a lakásunkon. 
Kimentem és egy ÁVH-s őrmester állt 
az ajtóban, aki felszólított: „Tessék bejön-
ni a rendőrségre!” Hűvös késő őszi napok 
voltak, ezért megkérdeztem: „Felvehetem 
a kabátomat?” Azt válaszolta: „Tessék, de 
gyorsan!” Nem tudtam, hogy mi vár rám, 
feleségem és két lányom sírva búcsúztak 
el tőlem, majd beültettek egy kocsiba és 
elvittek a rendőrkapitányságra. Ott vá-
rakoznom kellett egy üres, ablak nélküli 
szobában. Egy órát vártam, azután behív-
tak egy tágas szobába, ahol két embert lát-
tam: az egyik az asztalnál ült, a másik ár-
nyékban állt. Az asztalnál ülő ember kezé-

az 1956-os események élŐ tanÚi
„Mindvégig embernek maradni!”

Ebben az évben a Magyar Katolikus Püspöki Konferencia által a nemzet lelki megújulásáért meghirdetett imaév során az 1956-os forra-
dalom és szabadságharc ötvenedik évfordulójára, valamint a nándorfehérvári diadal 550. évfordulójára emlékezünk. Ebből az alkalomból az 
„Örömhír” ez évi számaiban Az '56-os események élő tanú címmel interjúkkal emlékezünk meg az ’56-os eseményekről.

„…mindig becsületes munkát vé-
geztem, családommal minden vasár-
nap ott voltunk a templomban, isten-
hívő ember voltam és vagyok,…”
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ben volt egy erős fényű ref lektor, amivel az 
arcomba világított. Ez a kihallgatás este ½ 
7-től hajnali 3 óráig tartott.

– Milyen kérdéseket tettek föl?
– Kérdezgettek a kapcsolataimról, a papi 

rokonságomról, a találkozásunk gyakorisá-
gáról. Be kellett számolnom az egész életem-
ről, az addigi pályámról is röviden, de köz-
ben láttam rajtuk, hogy bizonyos mértékben 
már tájékozódtak a dolgokról. Úgy tűnt, fő-
leg arra törekedtek, hogy rajtakapjanak va-
lamilyen hazugságon. Egyáltalán nem volt 
semmi szégyellnivalóm, sőt abban az idő-
ben szakszervezeti vonalon is a legnagyobb 
tisztségbe kerültem, de azon felül is komoly 
tisztségeim voltak, amíg ki nem rúgtak. 

– Félt?
– Nagyon féltem. Abban a helyzetben 

mindenki félt, akit behívtak. Csak vártam, 
hogy mi lesz, végigfutott rajtam a börtön 
vagy az akasztás lehetősége, hiszen a mun-
kástanács elnökeinek ez volt a sorsa. Majd 
ismét behívattak és mondták: „Kérem, elme-
het, de egy hét múlva megkeresik magát, addig 
végezheti a dolgát”. Én nem értettem, mi lehe-
tett annak az oka, hogy elengedtek, csak jó-
val később tudtam meg, hogy az igazgatóm 
és a helyettese, akik párttagok voltak, de 
rendes emberek, mindent elkövettek az ér-
dekemben, azokkal ellentétben, akik a vesz-
temet akarták. Így aztán megmenekültem 
ugyan a börtöntől, vagy az akasztófától, de 
helyette közölték velem: „20 esztendőn ke-
resztül havonta kétszer fel fognak keresni, és 
el fognak velem beszélgetni”. 

– Ezt az ígéretüket be is tartották? 
– Egészen 1976-ig. Húsz éven keresztül 

hetente két alkalommal rendőri ellenőrzés 

alatt álltam. Először alacsonyabb rangú 
ÁVH-sok jöttek hozzám, később már ma-
gasabb rangúak is. A legkülönbözőbb hely-
színeken, a Nagyerdő legeldugottabb része-
in kellett jelentkeznem, soha nem tudtam 
mi lesz a sorsom. Rengeteg kérdést föltettek 
minden alkalommal. Így ment ez sajnos 20 
éven keresztül.

– Fizikailag bántalmazták?
– Nem, fizikai bántalmazás nem történt, 

de ettől sokkal rosszabb volt a pszichés 
hatás, amivel sakkban tartották az em-
bert. Könnyebb lett volna havonta kétszer 
egy–egy pofont elviselni, amikor megláto-
gattak, mint azokra a bizonyos kérdések-
re felel getni. Lelkileg ez a bizonytalanság 
eléggé megviselt. Lelki terror volt. Igazából 
nekem csak a pap sógorom mesélt el olyan 
eseteket, ahol őt fizikailag is bántalmazták, 
mert nem akart belépni a békepapi mozga-
lomba, amikor már szinte mindenkit be-
szerveztek. Mesélte, hogy egyszer kivitték 
úgy 8-10 kilométerre erdőbe, ott összerug-
dosták, levetkőztették, és magára hagyták 
késő este. Sokáig kellett várnia, amíg egy 
kocsi felvette. Amikor ezt elmesélte a vér-
beli papi, tiszta lelkű ember, elkönnyezte 
magát, pedig annak előtte soha nem láttam 
sírni. Sokszor kérdezgettem, de ő mindig 

csak annyit fe lelt: „Erről nem akarok be-
szélni”. 

– Mi történt a kihallgatás után?
– Pusztán azért, mert a munkástanács 

elnöke voltam, és erősen jobboldali érzésű 
ember lévén teljesen egyetértettem a forra-
dalommal, a Talajjavító Vállalattól is elbo-
csátottak. Én egy bizonyos mértékig meg-
bízhatatlan ember voltam a kommunisták 
szemében, mert mint államügyészt Egerből 
kirúgtak. Ezek után nagyon nehéz volt ügy-
védi állást szereznem, végül 63 éves koromig 
ügyvédként dolgoztam Debrecenben.

„A munkástanács-tagok döntő többségének 
1957 tavaszán kezébe nyomták a munkaköny-
vét. A pártbizottság jelentést kért arról is, hol 
alkalmazták az elbocsátottakat… az értelmi-
ségieket fizikai munkakörben foglalkoztatták, 
a szakmunkásokat segédmunkásként alkal-
mazták. A bíróság által elítéltek feleségeinek is 
gyakran felmondtak.” Filep Tibor: Debrecen 
1956 (A megtorlás, 132. o)

– Soha nem tagadtam meg az Istent, 
mindig eszembe jutott, amikor Jézus mond-
ta: Aki megvall engem az emberek előtt én 
is megvallom őt a Mennyei Atyám előtt. Ezt 
soha meg nem tagadtam a kommunizmus-
ban sem.

Tudod, volt egy jelmondatom: „Mindvé-
gig embernek maradni!” Ez a gondolat és a 
hitem lendített át ezeken az éveken. Fiatal-
koromban szenvedélyes turista voltam, és ha 
eltévedtem, nálam volt az iránytűm, amely-
nek segítségével megtaláltam a helyes utat. 
Az én zavaros, komplikált életemben az is-
ten szeretete volt az iránytűm, aki hihetet-
len különleges helyzetekből mentett meg.

Kovács Ágnes

Jókai Anna:

ima magyarországért… (részlet)
Öregisten, Nagyisten

nézd, hogy élünk itt lenn
katlanba zárva
csodára várva
csöbörből-vödörbe magyarok.
Itt élünk se élve se halva
hurrá a vödörben hal van
süthetünk szálkás kis pecsenyét
a friss húst viszi már a fürge menyét
körben a bozótból
ragadozók szeme villog
az elhevert csordákon
áldozati billog

(csitt, csak csendesen, ne kiálts,
mormold, csak mormold az imát)

Öregisten, Nagyisten
ha Te nem, ki segítsen?

Sovány lakomára
nova bort kínáltak
s akik ezt megitták
mind bódultakká váltak.

(…csak csendesen, ne siránkozz,
bátran szólj elkábult hazánkhoz)

Öregisten, Nagyisten
érted sóvárog ma minden
akik hortyognak szanaszét
vagy ébren vigyáznak
síkos savas eső alatt
bíz egyformán áznak

(…csak csendesen, mind aki lázad
báránybőr jelmezben figyelik a házad)

Öregisten, Nagyisten
erősíts a hitben
hogy ami késik

azért el nem múlik
él még a Te nyájad
bárha szőre hullik.

(…csak csendesen, nem használ a lárma
mostoha szülők közt még árvább az árva)

Öregisten, Nagyisten
más remény nincsen
mint igazad kegyelmed
hogy Te szabj végül rendet
maradék országnak
adj életes kedvet
a lecsonkolt többit
gyógyítgasd ne engedd
önnön-gyilkosává válni
haza kell találni!

(…csak csendesen, mert vád alá vesznek
jönnek janicsárék, kerék alá tesznek)

„Soha nem tagadtam meg az Is-
tent, mindig eszembe jutott, amikor 
Jézus mondta: Aki megvall engem az 
emberek előtt én is megvallom őt a 
Mennyei Atyám előtt. Ezt soha meg 
nem tagadtam a kommunizmusban 
sem.”
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etika – Hittan a szakmunkáskéPzŐben

70×7-szer megbocsájtás
2006. március 4-én a nyíregyházi Egy-

házmegyei Lelkipásztori Intézet adott ott-
hont annak a lelkigyakorlatnak, amelyet 
az egyházmegyénk hitoktatói számára tar-
tottak a miskolci Szent Ferenc Kisnővérek 
rendjéből Jurányi Judit Zsófia és Czopf Éva 
Klára nővérek.

Ezek a lelki napok 
a résztvevő hitoktatók 
munkáját hivatottak 
segíteni azáltal, hogy 
szakmai-módszertani 
ismereteket közvetíte-
nek, illetve a katekéták 
lelki megújulását pró-
bálják előmozdítani. Kitűnő alkalmai ezek 
a szombatok a tapasztalatok megosztásának, 
az apró örömök, sikerek, ötletek cseréjének. 
Évente kétszer kerülnek megrendezésre: az 
őszi és tavaszi időszakban.

Az idei együttlétet püspöki misével 
kezdtük, amin Bosák Nándor püspök úr azt 
hangsúlyozta, hogy ez a lelkigyakorlat nagy-
böjti készület is lehet számunkra. A szentí-
rási részeket magyarázva kiemelte, hogy a 

nagyböjt nemcsak a bűnbánat ideje, hanem 
az aktív cselekvésé is, vagyis mindenkinek el 
kell indulnia a jó irányába. A Püspöki Kar 
által hirdetett imaévre is felhívta a figyelmet, 
és arra biztatott, hogy törekedjünk egyéni 
megújulásra, ezáltal ugyanis rugói lehetünk 
a ránk bízott gyerekek, a közösség, végül a 

magyar társadalom meg-
újulásának is.

Bocsáss meg ma-
gadnak…

A rekollekció gerin-
cét Anselm Grün: Bo-
csáss meg magadnak 
című írása adta, vagyis a 

bűn-bűnbánat-bűnbocsánat kérdését járták 
körül a kiscsoportos beszélgetések, az előa-
dások, fórumok, illetve a napot záró medita-
tív szentségimádás. Arra kerestük közösen 
a választ, hogy hogyan lehet feldolgozni a 
bennünket ért sérelmeket, melyek a meg-
bocsátás helyes lépcsői, mi áll a megbocsátás 
útjába, hogyan lehet kiengesztelődni Isten-
nel, a külvilággal, önmagunkkal. Csak az ké-
pes ugyanis isteni szeretetet közvetíteni, aki 

békében él. A hitoktatók élete, sorsa azon-
ban ugyanolyan sérülékeny, mint embertár-
saiké, rájuk különösen nagy terheket ró, ha 
lelki sebeket hordoznak. 

Szembenézni a fájdalommal…
A lelkigyakorlat arra tanított meg min-

ket, hogy nem szabad elrejteni a fájdalmat, 
hanem szembe kell nézni vele, mert ez a 
gyógyulás útja. Ahhoz pedig, hogy átérez-
zük a teljes szabadulást, arra van szükség, 
hogy a teremtő Isten szemével tudjuk látni 
önmagunkat és embertársainkat is, hogy ké-
pesek legyünk elhinni, ő mindig megbocsát. 
Az őszinte bűnbánat pedig akkor válik gyü-
mölcsözővé, ha az újrakezdés vágyával tár-
sul. Soha nem szabad lemondanunk arról, 
hogy képesek vagyunk jobbá válni, visszaté-
rő gyarlóságainkat legyőzni.

Előadóink megértették velünk azt, hogy 
az ember számára a teljes béke megéléséhez 
nem elegendő az Isten bocsánata, nekünk 
is hinni kell abban, hogy valóban elfeledte 
gonoszságainkat. Ez a kritériuma az önma-
gunkkal való megbékélésnek. 

Bodnár Csilla, hitoktató

„Csak akkor bocsáthatunk meg 
önmagunknak és másoknak, ha 
teljes szívünkkel hisszük, hogy 
Isten megbocsátott nekünk, és 
fenntartás nélkül elfogad ben-
nünket.” (Anselm Grün)

Az előző számban megjelent gondolata-
imban már írtam arról, hogy módszerem 
a kérdésekkel való dolgozás, dolgoztatás, 
amelynek eredményeként a gyerekek ma-
guk jutnak el annak kimondására, aho-
vá szeretném őket elvezetni. Az első fél 
évben az etika – hittan órákon látszólag 
nem kifejezetten vallási témákkal szok-
tunk foglalkozni, és ezen a gyerekek na-
gyon meglepődnek. Arra számítanak, 
hogy majd jön egy pap vagy lelkész, aki 
megpróbál a „lelkükre beszélni”, az Isten-
ről, a vallásról, az egyházról tanítani.

Ehelyett a bemutatkozó óra után arról 
kezdünk el beszélgetni: ki az ember, azaz: 
Ki vagy Te? Ki vagyok én? (Én nagyon ki-
vagyok! – hangzik el sokszor viccesen.)

– Nézz az osztálytársadra, az osztály-
társnődre, mit veszel észre rajta először? 

– bátorítom őket.
– Barna a pulóvere, sötété a nadrágja – 

hangzanak el az első félénk megjegyzések.
– Ez a legfontosabb különbség? 
– Nem. Az egyik fú, a másik leány!
– Valóban az egyik férfi, a másik nő, és 

ebből adódóan nagyon különböző a meg-
jelenésük, a viselkedésük, az egymáshoz 
való viszonyulásuk.

– Honnan tudod, hogy az egyik fiú, a 
másik meg leány? 

– Látom, mert teste van. 
– Láttál már két teljesen egyforma em-

bert? – Igen, az ikrek nagyon hasonlíta-
nak egymásra, ez igaz, én viszont azt kér-
deztem, hogy minden szempontból meg-
egyező két embert láttál-e?

– Nem, hiszen mások az ujjlenyomata-
ik, más a DNS-ük, és mások az emlékeik.

– Van valami az emberben, ami nem 
látható? 

– Hogy tetszik ezt érteni? 
– Amikor nem készültél az iskolai órá-

ra, vagy rosszat tettél otthon vagy bárhol, 
volt benned valami, amit senki nem látott, 
csak te éreztél? 

– Igen, ilyenkor mindig lelkiismeret-
furdalás fogott el.

– Minden embernek tehát van lelki-
ismerete még akkor is, ha elnyomja. Van 
bennünk tehát valami, amit úgy hívunk 
lélek, amely láthatatlan. Ennek a léleknek 
sem a létét, sem a működését nem tudjuk 
anyagi dolgokkal megmagyarázni. 

– Mi az, amivel az érzékszerveinken 
túl felfogjuk a bennünket körülvevő vilá-
got, és amely segítségével a részletek egy-
séges egésszé állnak össze bennünk? 

– Az eszünk, az értelmünk. 
– Valóban, az ember nem pusztán ér-

zékeli, hanem értelmezi is a látott, hallott, 

érzékelt dolgokat. Láttál már állatot, gé-
pet, robotot dolgozni? Van-e valami, ami-
ben azok tevékenysége lényegesen eltér az 
ember tevékenységétől? Hogyan épít az 
ember házat, és a fecske otthont magá-
nak? A két építkezés között, mi a lényeges 
különbség?

– Megvan! Az állat csak azt a munkát 
képes elvégezni, amit beleírtak, amit bele-
plántáltak, amire kényszerítik, vagy amit 
ösztönösen végez. Az ember pedig mun-
káját tudatosan végzi.

– Mit gondoltok, ha azokat a szavakat, 
mondatokat, amelyeket a mai órán a fü-
zetbe leírtatok betűkre vágnánk, feldob-
nánk a levegőbe, hányszor kellene feldob-
ni, hogy egyetlen értelmes szó, mondat 
legyen, amikor leesnek? 

– Még a jövőre is dobálhatnánk.
– Látjátok, ha egy értelmes mondat 

nem jön létre véletlenül, akkor az ember 
a maga bonyolultságában vajon véletlenül 
létrejöhet-e? Ezért ki kell mondanunk, az 
ember az Isten alkotása. Nem az Isten-
re kell magyarázatot találnunk, hanem 
az ember az, aki Isten nélkül nem érthe-
tő meg.

Heidelsperger István atya
kateketikai referens

(folyt.)



7

Hittanya

örömHír gyerekklub Keresd meg azokat, akik látták 
Jézust halála után! A mega-
dott Igehelyek segítenek!

Lukács 24,34

M S I N O

1 Kor 15,7

J K A B A

Máté 27,56

A A L Y N G

Máté 28,5

Z O K A S Y N S O

János 20,19-20

T N K T I Á A N Y O

János 20,26

T Á A M S

János 20,18

M A Á R I

Kedves gyerekek!
Köszönjük szépen a megfejtéseket, amelyek az 

előző szám rejtvényére érkeztek. Továbbra is vár-
juk leveleiteket, rajzaitokat, írásaitokat. A helyes 
megfejtést beküldők jutalomban részesülnek. Jó 

munkát!
Az előző szám nyertesei:

Magdus Andrea, Újfehértó
Magdus Sándor, Újfehértó

Morauszki Bernadett, Nyíregyháza
Beküldési határidő és cím: 2006. május 10.

Tamaskovicsné Tóth Otília
4400 Nyíregyháza, Lengyel u. 5.

Fedezd fel a 10 különbséget a két kép között! 
Ha megtaláltad, írd meg nekünk!

aki kertésznek Hitte az urat...
Húsvéti rejtvényünk Jézus szenvedéstörténetéhez kapcsolódik. Segítségül a válaszok 
kezdőbetűjét megadtuk. A megfejtést a vastaggal keretezett négyzetekből álló szavak
alkotják, és ha jól dolgoztál, megtudhatod, ki volt az, aki kertésznek hitte az Urat. 

tudod-e?
Melyik fejezet van a Biblia közepén?
A 118. zsoltár, mert 594 fejezet előzi meg és 594 követi. Ha összeadjuk a két számot, akkor 
1188-at kapunk. Melyik vers található a biblia közepén? A 118,8: „Jobb az Úrhoz menekülni, 
mint emberben reménykedni.”

1 C

2 P

3 I

4 H

5 J

6 E

7 O

8 G

9 S

10 G

11 B

12 V

13 K

1. Jézusnak segített a keresztet vinni.
2. Így hívták a római helytartót. 
3. Csókkal árulta el az Emberfiát.
4. Ennyi pénzt kapott az áruló. 
5. Ez a tanítvány ért először a sírhoz.
6.  Így nevezzük azt a két tanítványt,  

aki hazafelé ballagott.
7. Itt zajlott Jézus halálküzdelme.

8. Koponyák hegye másképpen. 
9. Ki mondta: „Ez valóban Isten Fia volt!”
10. Miért volt börtönben Barabás?
11. Jézus egyik szava a kereszten.
12.  Ő törölte meg a keresztet vivő Jézus arcát.
13.  Milyen állat szólal meg Péter  

tagadásában?
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kinek a szolgája? – a ministránsok
„Legszebb élményem az, hogy bekerülhettem a 
ministránsok közé. Egy vasárnap meghallgatta 
Isten a kérésemet, és fölkent szolgája által, fela-
vatott  ministráns lettem. Azóta nagyon boldog 
vagyok…” – vallja egy ministráns. Valóban 
különleges élményt jelent az oltár körüli szolgá-
lat. Ezért – mint mindenhol – a mi egyházme-
gyénkben is különös gondot fordítunk a minist-
ránsok közösségére.

A ministráns latinul annyit jelent: szolga. 
Miért és kinek a szolgája?  A válaszra csak 
a csöndben találhatunk rá. Az Úr szolgái 
vagyunk, az ő katonái. A szolgák, a katonák 
hűségesek urukhoz, kitartanak mellette. De 
nemcsak a ministráns szolgája az Úrnak, ha-
nem minden ember. Minden ember harcol 
az igaz szeretet mellett. Teljes szívből kell 
szolgálnunk neki. Csak neki. 

Amikor az oltár mellett állok, és megtör-
ténik a csoda, akkor a szentostyából áradó 
fényt nézem, ahol jelen van Jézus valóságos 
testével és vérével. Jézus látása erőt ad, ez 
által mi is tudjuk sugározni a szeretetet. A 
szeretetnek velejárója az alázat is. Nem ma-
gamat kell szeretnem, hanem Istent és má-
sokat. Nem magamat kell szolgálnom, ha-
nem Istent, és ez által barátaivá válunk. Ez 
nemcsak az apostolokra vonatkozik, hanem 
a ministránsokra is. Nehéz ministránsnak 
lenni. Gyermekkori emlékeim szerint sok-
szor nagyon kellett arra koncentrálnom, 
hogy a figyelmem a szentmisén maradjon. 

Nehéz nem szereplésnek venni a ministrá-
lást. Néha azt vettem észre, hogy a tömeget 
nézem. Ebben próbálunk segíteni a beszél-
getések során a gyerekeknek, rávezetni őket 
a szolgálat lényegére, fontosságára.

Egyházmegyénkben nagyon szeretnek 
fiataljaink ministrálni A ministránsok kö-

zött minden csoportból lehet találni olyan 
szolgálattevő fiatalt, aki hűségében, szorgal-
mában igen példaértékű.

A Debrecen-Nyíregyházi Egyházmegyé-
ben megközelítően 450-en fiúk lányok rend-
szeresen végeznek szolgálatot az oltárnál. Ez 
a szolgálat 9 és 13 évesek között a legnépsze-
rűbb.

A ministránsok megbecsülést élvezhetnek 
a plébániákon az atyák részéről, amit az is 
bizonyít, hogy az elmúlt hat évben az egy-
házmegyei lelkipásztoriterv részeként kie-
melt helyet foglal el a ministránsokkal való 
foglalkozás még szervezettebb bekapcsolá-
sa az egyházi életbe. Ministráns-versenyek 
követik egymást az esperesi kerületekben, 
levelezési formában havonta 25 kérdést kell 
megválaszolnia egy ministránsnak, mely 
eredményhirdetéssel zárul. Ministráns-
foglalkozásokon hetente mélyítik, gyako-
rolják a szolgálatukhoz szükséges lelküle-
tet, és az új tagok ünnepélyes ministráns-
avatással kapcsolódnak be közösségükbe. 
Ministráns – napot –, találkozót rend-
ezünk minden tavasszal. Ám, mindezek 
mellett a legnépszerűbb az egyhetes nyá-
ri tábor. A leghűségesebb ministránsaink 
számára immár 3. alkalommal lehetőség 
nyílik, hogy Passauban egy hetet töltsenek 
el szolgálatuk jutalmaként. Ezeken az alk-
almakon egymástól elsajátítják a még tök-
életesebb oltárszolgálati magatartást és lel-
kületet, ünnepi asszisztenciát is tanulnak, 
hogy egy-egy ünnep kapcsán a Püspök atya 
szentmiséjén is jelen lehessenek az oltárnál. 
A római Ministráns-zarándoklatra a meg-
hirdetett imádság lelkületében készülünk.

Lupsa Tamás atya
ministráns-referens

szerzetesek és fiatalok
„Jöjjetek utánam, és én emberek halászává 

teszlek titeket!”
Vajon halljuk-e ma is ezeket a Jézushoz hívó 

szavakat, lehetünk-e az apostolokhoz hasonlóan 
megszólítottak, vagy inkább csak vágyakozva 
ízlelgetjük a Szentírás hasonló mondatait? Mit 
jelent ma Jézus követőjének lenni, vállalva ez 
egészen különös hivatást és életformát: a szerze-
tességet?

– tettük fel a kérdést a február elején, Nyír-
egyházán megrendezett szerzetesi nap kereté-
ben. Különleges alkalom volt ez, hiszen szerze-
tesek, fiatalok és érdeklődők együtt élhettük meg 
az Istenhez vezető út keresésének egy-egy moz-

zanatát. A találkozó során lehetőség nyílt olyan 
személyes jövőnket meghatározó kérdések fel-
tevésére, melyeket talán hosszú idő óta cipelünk 
magunkkal, és nem volt kitől megkérdeznünk.

Csányi Péter atya előadása után mélyeb-
ben megvizsgálhattuk, mit jelent ma az Isten-
től származó hivatás megtalálása és betöltése. 
Hogyan hallható a sokféle zajtól hangos, prob-
lémákkal és ellentmondásokkal teli, sokszor 
oly bonyolultnak tűnő világunkban a Mennyei 
Atya csendesen hívó szava?

Valahol mélyen él bennünk a vágy teremt-
ményi mivoltunknak, Istentől kapott céljaink-
nak és lehetőségeinknek tiszta és őszinte kibon-
takoztatására, kutatjuk az ajándékba kapott 
szabadság mélységeit. Mit jelent a kizárólag Is-
ten akaratára hagyatkozó szabadság megélése?

„…lángra lobbanni az Isten 
szeretetétől, és feloldódni a máso-
kat is a fényre vezető csendes, sze-
rény szolgálatban…” 

A szerzetesi nap során mind a szemlélő-
dő, mind a tevékeny rendekből érkeztek ven-
dégek. 

Jelen voltak a Kármelita nővérek, a beteg-
ápoló Kamilliánus nővérek és atyák, a tisztító-
tűzben szenvedő lelkekért fáradozó Segítőnővé-
rek. A Pálos nővérek az engesztelő ren det kép-
viselték, amely mély imaélet és szemlélődés során 
vállal áldozatot a magyarság és a világegyház éle-
téért. Az oktatásban is tevékenykedő ferences és 
szalézi testvérek az ifjúság nyelvét és gondolko-
dását jól ismerve, értékes tanácsokkal és szem-
léltető eszközökkel hozták közelebb az érdeklő-
dőkhöz a hivatás és az életszentség témakörét. A 
Regina Pácis kö zös ség fiatalos lendülettel dolgo-
zik a magányos és beteg idősekért, illetve a szer-
zetesek mellett jelen vannak a Regina Pácis csal-
ádok és fiatalok, más-más részfeladatokat ellátva 
az alapító által kitűzött célok elérése érdekében.

Vidám, ezzel együtt tartalmashétvégét 
tölthettünk együtt mindnyájan magunkkal 
hozhattunk valami maradandó értéket. Lehet 
ez egy szó vagy mondat, egy őszinte tekintet, 
amelyen át az Isten szeretete mosolygott ránk, 
vagy éppen csak megérintett az a szellemiség, 
az a különleges illat, amely egy hosszú csuhás 
szerzetes körül uralkodott. 

Tóth Katalin

nemzetközi  
ministránstalálkozó,  

róma – 2006
„Spiritus vivificat”, „A lélek az, ami él-

tet”. Ezzel a jelmondattal rendezik meg 
Rómában a Nemzetközi Ministránstra-
lálkozót, ahová 5 évente zarándokolnak 
el a világ számos országából az oltárkörüli 
szolgálattevő fiatalok. A Szentatya, XVI. 
Benedek pápa 2006. augusztus 1-2-án fo-
gad ja a hozzá igyekvő ministránsokat. 
Egyházmegyénket 45 fő (14–18 év közöt-
ti) ministráns fogja képviselni az örök vá-
rosban, zarándoklatuk július 30-augusztus 
5-ig tart majd. Imádkozzunk értük!
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nyitott kaPuk… mindenki számára
Kiállítás Debrecenben a „mensarion” iskolagalériában

– Ebben a zűrzavaros világban a negatív él-
mények beépülnek a fiatalok életébe, szokásaik-
ba, stílusába, ami egy abszolút zűrzavart jelent. 
Ebben kell nekünk a művészet világával érté-
ket és rendet teremteni. A szépírás is egy rend, 
amely összerendezi a gondolatot, és a helyére te-
szi – vallja Dr. Huszti László művésztanár, a 
rendezvény házigazdája. – A képi, a vizuális 
kifejezés a lélek kifejeződése. Meg kell taníta-
ni a gyermeket, hogy ne siessen, gondolkozzon. 
Egy kompozíciónál az a cél, hogy az ember a 
saját gondolataival építse azt körül.

Nyitott kapuk címmel, diákalkotók mű-
veit bemutató kiállítást rendezett a debre-
ceni Szent József Gimnázium Kollégiuma 
a mensarion iskolagalériájában. A kiállításon 

a régióban lévő 6 intézmény – a Csokonai 
Vitéz Mihály Gimnázium, a Debreceni Re-
formátus  Kollégium Gimnáziuma, a Dóczy 
Gedeon Református Gimnázium, a Hajdú-
dorogi Görög Katolikus Gimnázium, Szak-
középiskola és Diákotthon, a Tóth Árpád 
Gimnázium, a Svetits Intézet, és a Szent Jó-
zsef  Gimnázium és Kollégium – mutatko-
zott be képzőművészeti alkotásaival. 

A Hajdúdorogi iskola munkájában a tűz-
zománckészítés hagyománya volt fellelhető. 
A Dóczi Gimnázium alkotásaiban a mítosz, 
a mitológia világa jelentkezett színesben. A 
Tóth Árpád Gimnázium szépen kiállított 
ceruza és szén tanulmányrajzait mutatták 
be, azt, hogy az értékvesztett világban, a vi-

zualitásban is talpon kell maradni. A Svetits 
intézet kifogástalan épületrajzokat, szép fest-
ményeket küldtek. A Csokonai Gimnázium 
tanulói az anyagszerűséget fogalmazták meg, 
arra törekedve, hogy a látványtól el kell ru-
gaszkodni. A Szent József Gimnázium ak-
varell munkái mellett a formakövető grafikai 
vonal kiemelése volt látható. 

A három éve létrejött mensarion iskola-
galéria célja, hogy a diákok munkáinak be-
mutatásán túl a Debrecenben élő művészek 
szereplésére is biztosítson lehetőséget. A 
megnyitón közreműködtek, Imrek Kálmán 
és Kormány Gábor a Szent József Gimná-
zium diákjai.

(Szerk.)

tanÚságot tettek a diákok
Keresztút Debrecenben

A menet elején két oldalon a két katolikus 
intézmény zászlóját, középen pedig a nyírfá-
ból készült keresztet vitték. A debreceni Szent 
József Gimnázium kollégiumának, és a Sve-
tits Intézet kollégiumának diákjai és nevelői 
mintegy 250-300 fővel imádságos, csöndes lég-
körben vonultak végig Debrecen főut-
cáján gyertyákkal, fáklyákkal a kezük-
ben, arra vállalkoztak, hogy tanúságot 
tegyenek a hitükről március 18-án dél-
után. A hajdú fővárosban első alkalom-
mal történt ez a fajta tanúságtétel, amit 
hagyományteremtő szándékkal kezde-
ményeztek a szervezők: Csilla nővér a 
Svetits Intézet kollégiumának, Gincsai Zol-
tán, a Szent József Gimnázium kollégiumának 
vezetője és Kirilla Pál nevelőtanár.

A keresztút különlegessége, hogy állomá-
sainak színhelye a város négy temploma volt, 
beleértve a református Nagytemplomot, és a 
Miklós utcai evangélikus templomot is. A ne-
gyedik állomásként – amikor Jézus 
találkozik édesanyjával – Debrecen 
főterét, a Kossuth teret választották 
a diákok.  

Ahol a templom falai nem véde-
nek

A bevezető elmélkedést az Attila téri gö-
rög katolikus templomban tartották, ahol 
Csilla nővér arra biztatta a gyerekeket, hogy 
belülről aktívan vegyenek részt ezen a tanú-
ságtevő keresztúton.  Csilla nővér a jeruzsále-
mi keresztúthoz hasonlította ezt a keresztutat, 
ahol rögös utakon, zsibvásár között kell végig-
vinni a keresztet. 

– Ezen az úton a templom falai már nem 
védenek – mondta a nővér. – Debrecen utcáin 

a járókelők, vásárló emberek között kell végig-
vinni a keresztet és a zászlókat, lesznek, akik 
csodálkozni fognak, vagy éppen megjegyzése-
ket tesznek. 

Majd Szepesi Szilárd görög katolikus 
káplán atya a templom házigazdájaként kösz-

öntötte a diákokat, és Németh János atya, a 
Szent József Gimnázium lelkivezetője adott 
gondolati útravalót a gyerekeknek.

Elfogadod vagy elutasítod…?
Németh János atya azokra a jelenségekre, 

várható kellemetlen megjegyzésekre, a járó ke-
lők fürkésző tekintetére hívta fel a figyelmet, 

amivel a diákok az utcán találkozhatnak. Ta-
lán lesznek, akik jót nevetnek majd rajtuk, hi-
szen az utca más. Ez igazi tanúságtétel. János 
atya megjegyezte, hogy biztosan vannak, akik 
legszívesebben nem vennének részt ebben, 
hanem inkább máshol lennének. Hozzátet-
te, hogy a keresztények élete nem mindig úgy 
alakul, ahogyan ők szeretnék. Elmondta, a 
keresztet kétféleképpen lehet hordozni: elfo-
gadással vagy elutasítással. Jézus nem a szép 
szavak, a csodatevések, a holtak feltámasztása 

által, hanem a keresztrefeszítése és szenvedése 
által váltott meg minket.  

Az élet védelmében
A diákok már készültek erre a napra, hi-

szen előre megfogalmazott gondolataikat osz-
tották meg társaikkal, és a diákszemmel látott 

egy-egy társadalmi bűn megbocsátásá-
ért imádkoztak.  

A 7. állomásnál, ahol Jézus másod-
szor esik el a kereszttel, az élet védelmé-
re keltek:  – Nem kellenek ide háborúk, 
természeti csapások, anélkül is elpusz-
títjuk önmagunkat, megöljük magza-
tainkat. A legszégyenletesebb tetteink 

az élet ellen elkövetett bűneink – fogalmaz-
tak a diákok.

Egyes állomásokat jelzésértékű jelenetek-
kel szemléltettek. Volt diák, aki erre az alka-
lomra írt „Ne engedd, hogy kifosszanak” című 
versét osztotta meg a társaival. 

…ne vegyék el tőlünk a Golgotát…
. – Golgotát járó nép a magyar – 

fogalmaztak a diákok a 12. állomásnál, 
ahol Jézus meghal a kereszten, majd 
gondolatban a kereszt tövébe hely-
ezték Mária, Szent János apostol, és 

bűnbánó Magdolna mellé a magyar szenteket, 
korunk vértanúit, Mindszenty bíborost, Apor 
Vilmost és Márton Áron püspököt, de a forra-
dalomban a hazánkért életüket feláldozó fia-
talokat is mint Jézus testőreit, akik vigyázzák, 
hogy ne vegyék el tőlünk a Golgotát.

A közel 3 órás keresztút záró imádkozásá-
nak a Szent Anna székesegyház adott he lyet, 
ahol a befejező elmélkedést Horváth László, a 
székesegyház káplánja tartotta.

Kovács Ágnes

„Nem kellenek ide háborúk, természeti csapá-
sok, anélkül is elpusztítjuk önmagunkat, meg-
öljük magzatainkat. A legszégyenletesebb tet-
teink az élet ellen elkövetett bűneink”
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Munkácsy Mihály: A Golgota

munkácsy golgotájának titkai
Munkácsy Mihály Krisztus-trilógiájá-

nak legnagyobb méretű alkotását, a Gol-
gotát a művész maga nem ezzel a címmel, 

hanem Jézus szavával nevezte meg: Betelje-
sedett!  Címválasztása gondolkodásra kész-
teti a kép szemlélőjét, aki a debreceni Déri 
Múzeumban átadja magát annak a művé-
szi hatásnak, amely által – a három hatal-
mas alkotással körülvéve – Jézus szenve-
déstörténetének részesévé és szereplőjévé 
válik. Ha hittel közelítünk a Golgotához, 
akkor kibomlik a kép igazi jelentése, és fel-
ismerjük a Megváltót, a Messiás-királyt, 
aki a prófétai jövendölések, az Írások és a 
Törvény beteljesítője. A szenvedés miszté-
riuma csak akkor válik értelmezhetővé, ha 
meg tudjuk adni rá a magyarázatot, és Jé-
zusban felismerjük a kereszthalálig Aty-
jának engedelmes Fiút, aki – mint az „ősi 
bak”, kiűzve a városból, magára veszi a vi-
lág bűneit. Munkácsy tehát címválasztásá-
val üzeni: Isten megváltó terve teljesedik 
be szemünk előtt. 

A képzőművészet történetének nagy 
Golgota-képeivel ellentétben Munkácsy 
Krisztusa még él a kereszten! Munkácsy 
a feltámadás problémájával sokat viasko-
dott. Jól tudta, hogy ez nemcsak személyes 
hitének próbaköve, hanem a feltámadás 
megjelenítése szembesítette őt a művészi 
ábrázolás korlátaival is. Kereste a megol-
dást, hogyan tudná a szokványostól elté-
rően ábrázolni a transzcendens valóságot, 
és vizuális eszközökkel bizonyítani Jézus 
feltámadását és istenségét. A golgotai jele-

netben a megváltó halált és a feltámadást 
együtt akarta megmutatni. Ilyen tartalmi 
sűrítéshez azonban már nem elegendők az 

élethűség formai bravúrjai. Rákényszerül 
arra, hogy a realizmus kereteit kitágítsa a 
szimbolizmus irányába. Ehhez rejtjeleket, 
bibliai szimbólumokat keresett. 

A hatalmas vászon drámai koloritja 
az ábrázolt esemény kozmikus jelentősé-

gét hangsúlyozza. A hátteret magába nye-
lő, hatalmas felületű sötét ég előtt a fehér 
szín kompozíciós szerepet kap, és ez segít 

az üzenet megértésében. A 
térérzékeltetés eszközeivel a 
sötétségből kiemelt felfeszí-
tett test fehérsége vonzza az 
első tekintetet. Majd a má-
sik fehér folt, az ún. arab lo-
vas alakja készteti gondolko-
dásra a látvány befogadóját, 
hogy végül a lovas átható te-
kintete visszavezesse figyel-
münket is a kereszten még 
élő Jézusra. Nem lehet nem 
gondolni e világos felületek 
szemlélésekor a János-proló-
gusra: „Benne élet volt, és az 
élet volt az emberek világossá-
ga. A világosság a sötétségben 
világít, de a sötétség azt föl 
nem fogta.”

A kompozíció két egysé-
ge közrefogja az emberi vi-
szonyulásmódok örök ket-
tősségét. Munkácsy igyek-
szik elkerülni azt a semati-
kus megoldást, hogy a két 
nagy egység és a színkont-
raszt a jó és rossz erőivel 
legyen behelyettesíthető, in-
kább a mozgásirányokat és 
az érzelmi viszonyokat ket-
tőzi meg. A kereszt tövében 
a gyászolók megrendülése 
nyugalmas, ők fájdalmuk-
kal ott maradnak Jézus mel-
lett, a többiek azonban már 
mozgásban vannak, indul-
nak haza. Dolga végeztével 
útnak indul a hóhér, létrája 
kettéosztja a képet, és egy-
úttal átvezeti tekintetünket 
a másik fő alak ra, a lovas-
ra. Az ún. arab lovas sokkal 
több jelentést hordoz annál, 
hogysem egynek tekintsük 
őt a résztvevők közül. Mö-
götte és mellette a főta nács 
tagjait látjuk, szintén kétfé-
le viszonyulásban. Van, aki 
arcán megdöbbenéssel, felis-
meréssel és félelemmel tekint 

vissza a keresztre, mint akiben feltámadt a 
lelkiismeret, míg mások önigazoló nyuga-
lommal sétálnak hazafelé, hogy a felidéz-
zék az Úr szabadításának húsvéti emléke-
zetét, és magukat is egyfajta szabadítónak 
tekintsék. A főpap hivatalból volt itt, hát-
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Munkácsy Mihály: A Golgota

ha a „gonosztevők” az utolsó pillanatban 
megbánást tanúsítva papi áldást, imát kér-
nek. De egészen más történik. Az áldozat 
imádkozik értük, a jobb lator 
tér meg, és az igazi főpap, Jé-
zus mondja ki az üdvösség 
feloldozó ígéretét. 

Munkácsy igen jól sűrí-
ti a történéseket, s ezzel fel-
idézi az evangéliumok mon-
datait. Valószínűleg azért tér 
el a konvencióktól, és nem a 
lelkét kilehelt Jézust, hanem 
még az élőt ábrázolja, hogy 
a meggyalázott Szenvedő 
Szolga szavait örökké jelen 
időben halljuk. Gyötrelme 
és a rákiabált gúnyos szavak 
nyomán – „Az Úrban bízott, 
mentse meg őt” – az a zsol-
tár jut eszébe, amelyben ez 
a mondat ugyanígy szerepel. 
Ezért kezdi el a 22. zsoltárt: 

„Istenem, Istenem, miért hagy-
tál el engem?”, s reméli, hogy 
az írásokat jól ismerők foly-
tatják magukban az elhagya-
tottság és a bizalom imáját, 
amit ő már fennhangon nem 
tud végigmondani, s e folyta-
tásból felismerik, mi is az, ami éppen most 

„beteljesedik”. Így énekel a zsoltáros: „Kö-
rülvett engem nagy sereg kutya, a gono-
szok zsinatja körülfogott engem. Átlyug-
gatták kezemet és lábamat, megszámlál-
hattam minden csontomat. Néznek rám, 
bámulnak engem, elosztották maguk kö-
zött ruháimat, és köntösömre sorsot vetet-
tek. De te, Uram, ne légy távol tőlem, én 
erősségem siess segítségemre…” .

A hatalmas festmény két nagy egységét 
egy feltűnő szemkontaktus tartja össze. A 
lóháton ülő alak Jézusra szegezett tekinte-
te átmetszi a kép síkját. Ezt a rejtélyes ala-
kot máig félreértetik az elemzők. Sokan 
úgy gondolják, hogy valami főember lehet, 
akinek köze van a kivégzés végrehajtásá-
hoz. A lovas azonban nem római katona. 
Egy másik téves magyarázat azon alapul, 
hogy Munkácsy maga arab lovasnak ne-
vezte ezt az alakot. Különféle magyaráza-
tok születtek arra, mit jelenthet a festmé-
nyen a kompozíciós elemként hangsúlyo-
zott arab férfi. Szó sincs azonban arab em-
berről! Aki a lovon ül, az éppen úgy zsidó, 
mint a többiek! Sőt, ha jobban megfigyel-
jük a lovas arcát, feltűnik vonásainak ha-
sonlósága Jézuséhoz. A ló viszont valóban 
arab. Színe, nemes vonalú fejformája, söré-
nye egyértelmű fajtasajátosságokat mutat. 
De akkor mit jelenthet ez az alak? 

A rejtély nyitját a Szentírásban talál-

juk meg. Munkácsy az üzenet közvetíté-
sére a Jelenések könyvéből választott egy 
látomást, a győzedelmes fehér lovas képét: 

„Ekkor láttam a megnyílt eget, és íme, egy fe-
hér ló, és aki azon ült, annak Hűséges és Igaz 
volt a neve, és igazságosan ítél és harcol. A 
szeme pedig olyan, mint a tűz láng ja.” (Jel 
19,11) A lovas átható tekintete mellett job-
ban meg kell figyelnünk ruházatát is. Nem 
tiszta ez a ruha, felső szegélye körül vérfol-
tokat látunk. A Jelenések könyve szerint: 

„Vérrel szennyezett ruhába volt öltözve, és ez 
a neve: Isten Igéje.” (Jel 19,13) A jelenésben 
a fehér lovon ülő Ige a „Királyok Királya és 
uralkodók Ura” nevet is viseli, és ő győzi le 
a világot hatalmában tartó gonoszt. (Jel 
19,16)

Ha mindezt összevetjük Munkácsy 
szándékával, jogosan feltételezhetjük, 
hogy a győzedelmes fehér lovas az Isten 
Igéje, a keresztény igehirdetés szimbólu-
ma. A képet szinte átmetsző, a két kom-
pozíciós egységet összetartó tekintet Jézus 
kilehelt Lelket várja, hogy azzal induljon 
útjára az evangélium. Ez az élő Ige hirdeti 
az idők végezetéig az Élet győzelmét a ha-
lál fölött. 

Bátran állíthatjuk tehát, hogy Munk-
ácsy egymásra vetítette az evangéliumok 
leírásait, valamint a 22. zsoltár és Izajás 
próféta messiási jövendölését. A Golgota-
festmény igazi címére visszagondolva te-
hát arról van szó, hogy aki a kereszten él, 
az Messiás, ő a megtestesült Ige, akiben a 
Golgotán beteljesedett az örök isteni aka-

rat, a megváltás műve. Ez pedig mindennél 
jobban igazolja, hogy Munkácsy az emberi 
egzisztenciát mélyen érintő Krisztus-ese-
ményt mond el, és az Ige megidézésével jel-
zi a végső győzelmet. Nem lehet véletlen, 
hogy a zsoltár és a festmény azonos kettős 
szerkezetet mutat. A Golgotán teljesedik 
be az is, amit a 22. zsoltár utolsó versei jö-
vendölnek: „Az Úrról beszélnek az eljövendő 
nemzedéknek, az ő igazságát fog ják hirdetni 
a születendő népnek”.

Keresztesné Várhelyi Ilona,

Önzetlenség Díjat ítélt oda a Hajdú-Bi-
har megyei Önkormányzat Pákh Imré-
nek, az Egyesült Államokban élő magyar 
származású műgyűjtőnek, aki a világhírű 
Munkácsy-gyűjtemény, így – Debrecen-
ben a Déri Múzeumban látható – Munk-
ácsy: Golgota című festményének is tulaj-
donosa. Pákh Imre a Golgotát 2003-ban 
letétként helyezte el a Krisztus-trilógia 
másik két – a Krisztus Pilátus előtt, és az 
Ecce homo című – képe mellett. A műgyűj-
tő 2005-ben, a magyar kultúra napján 10 
évre meghosszabbította azt a tartós letéti 
szerződést, amelynek értelmében a Gol-
gota című festmény 2016. január 22-ig to-
vábbra is a Déri Múzeumban marad.

“Hiszek benned, Keresztrefeszített,  
aki élsz,

  benned, az elvetettben,  
aki megújítod a világot,

  a kiszolgáltatottban,  
akinek ügyét Isten magáévá tette, 

  a mindvégig szeretni tudóban,  
akit Isten nem hagyott cserben.

  Isten igazolt, magához emelt  
és föltámasztott téged,

  elvetett Krisztusom.
 Hiszek benned –  

add, hogy veled  járhassam utadat.” 
 Anselm Grün
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Gáva, Szent István által alapított Árpád-
kori település, amelynek – a XIX. Század-
ban épült – jelenlegi templo-
mát Munkás Szent József tisz-
teletére szentelték fel. A Nagy-
boldogasszony tiszteletére ál-
lított barokk stílusú műemlék 
templommal rendelkező Ven-
csellő is közel 1000 éves múlt-
tal rendelkezik. A két telepü-
lés 1952-ben közigazgatásilag 
egyesült, Gávavencsellő néven, 
majd Gáva plébániája meg-
szűnt és 1993-ban Vencsellő 
társegyházközsége lett.

Hagyományban bővelkedve
Sári András plébánosunk kezdemé-

nyezésére egyházközségünk 
már több hagyományt tudhat 
magának. A farsangi időszak 
utolsó szombatján már ne-
gyedik alkalommal rendeztük 
meg – az idén 200 fővel – a gá-
vavencsellői római katolikus 
egyházközségek farsangi bál-
ját. A plébános úr köszöntője 
után minden alkalommal köz-
ös imádsággal kezdődik a ke-
resztény farsangi bál. A hitta-
nos gyerekek, az egyházközség 
nótás kedvű hívei és a Kézfogás Nyugdíjas 
Egyesület előadása mindenki arcára mos-
olyt varázsol. Szín-
vonalas nyitótánc-
cal kezdődik a mu-
latság, ami hajnalig 
tart. Úgy érzem, 
mindannyian, akik 
jelen vagyunk ezen 
a bálon, nem csu-
pán egy szép estét 
töltünk együtt, ha-
nem ez valóban egy 
családias hangula-
tú ünnep ez szá-
munkra. 

„Nincs léleküd-
vösség, örök élet-
re nyíló remény, 
csak a keresztben.”

Nagyböjtben többéves hagyományra te-
kint vissza a virágvasárnap előtti szombat 
délutáni keresztút. Jézus szenvedéseit fel-
idézve a katolikus hívek végigjárják a temp-
lomtól kijelölt úton a Golgotához vezető utat. 
Egy ácsmester által készített nehéz kereszt-
fát a hívek felváltva viszik az utcán, átérezve 
Jézus Krisztus nagypénteki szenvedését. A 
Kálvária állomásain a hívek elmélkednek, az 

állomások közötti énekeket, imákat a házak 
ablakaiban égő mécsesek fénye kíséri. 

„A keresztet csak akkor lehet megsze-
retni, ha az ember Isten kezéből veszi át.”

Hagyományaink közé tartozik az idő-
sek miséje, amit minden év októberében 

tartunk. Ilyenkor azok a betegek is eljut-
hatnak – a karitász-csoport tagjai segítség-
ével – a misére, akik magukban már sajnos, 
nem tudnak az Isten házába elmenni. So-
kan ezen a misén találkoznak a náluk job-
ban szenvedő, betegebb emberekkel, ami 
persze nem vigasztaló, de látva mások nehéz 
terheit, talán könnyebbé válik saját kereszt-
jük. „A keresztet csak akkor lehet megszeretni, 
ha az ember Isten kezéből veszi át.”

Hittan, nemcsak gyermekeknek
Minden hónap első szombatján van a 

közös szentségimádás és az ifjúsági hitta-
nosok összejövetelének napja. Az utolsó 
szombat estén a diákok miséjén vehetünk 
részt, ahol a népénekeket az ifjúsági énekek 
egészítik ki.

Nálunk nemcsak a gyerekek, de a felnőt-
tek is járnak hittanórákra, ez nagyon dicsére-
tes, hiszen jól tudjuk, hogy nemcsak az isme-
retek gazdagodnak, de a lélek is erősödik, ami 
gyermekeik hitében is alapot jelent. Ezen kí-
vül a cursillos találkozón, a bibliaórán is van 
lehetőség a közös imára, beszélgetésre. Hálát 
adunk, hogy így együtt lehetünk, és lelkileg 
feltöltődve térhetünk otthonunkba.

Az egyházközségben lelkes karitász-
csoport működik. A karitász-csoport több 
alkalommal szervez ruha, játék illetve tar-
tósélelem-gyűjtést. Karácsony előtt élelmi-
szercsomaggal közel 30 rászoruló családnak 
próbálja megkönnyíteni a karácsony előké-
születeit.

Nyáron hittanos és családi kirándulásra 
van lehetőségünk.

Varga Melinda
Gávavencsellő, kommunikáció-felelős

a gávavencsellŐi egyHázközség

Valaki értem imádkozott
Mikor a bűntől gyötörten,
A lelkem terheket hordozott,
Egyszer csak könnyebb lett a terhem;
Valaki értem imádkozott.

Valaki értem imádkozott,
Talán apám, anyám régen?
Talán más is, aki szeret, 
Jó barátom vagy testvérem.

Én nem tudom, de áldom Istent,
Ki nékem megváltást hozott,
És azt, aki értem csak
Egyszer is imádkozott!

(Reményik Sándor)
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Irgalmasság vasárnapja

A teremtés hajnalán az ősi ellenség ha-
zugsággal akarta elszakítani az embert a 
szövetség Istenétől, korunkban pedig már 
Isten létét is tagadja, ez a gyakorlati ate-
izmusban nyilvánul meg. Az Istentől való 
elpártolás nyilvánvaló következménye az 
erkölcsi hanyatlás, amelyben az ember ve-
szélybe kerül. A nyugtalanító események 
közé sorolható a nagy vallási megoszlás is, 
amely Magyarország terüle-
tén több mint 100 bejegyzett 
vallási közösséget jelent.

A nyugtalanító események-
ben bővelkedő korunkban Is-
ten irgalmas szeretetét kínálja 
fel minden embernek. Amíg az 
ember a földön él, mindig van 
lehetősége a megtérésre, és ré-
szesülhet Isten irgalmában. Is-
ten ir galmasságának jól ismert 
példája, amikor a tékozló fiú 
hazatérésekor nem ítélő bíróra, 
hanem irgalmas, fiát tárt ka-
rokkal váró atyá-
ra talál. (Lk, 15, 
11-32)

Isten min-
den korban aján-
dé koz az em-
beriség számára 
szenteket, ez-
zel is kinyilvá-
nítva irántunk 
való szeretetét. 
2000. április 30-
án, a jubileu-
mi szentévben 
II. János Pál 
pápa szentté 
avatta Fauszty-
na Kowalska 
(1905-1938) lengyel szerzetes nővért, akit az 
egyháztörténelem – nagy misztikusai közé 
sorolva – az Isteni Irgalmasság hírnökének 
nevezett. Ez volt a szentév és az új évezred 
első szentté avatása. II. János Pál pápa ek-
kor jelölte meg a húsvét utáni vasárnapot az 
Isteni Irgalmasság tiszteletének megünnep-
lésére. 2002. augusztus 17-én Krakkóban az 
Isteni Irgalmasság Bazilikájának felszente-
lésére került sor, majd 2004. októberében a 
Communio Sanctorum, a Szentek Közös-
sége magyar kápolna felszentelésére, amely 
a bazilikában található. II. János Pál pápa 
a bazilika felszentelésén magyar nyelven 
szólt hozzánk: „Vigyétek és hirdessétek Is-
ten kimeríthetetlen irgalmát!” Országunk 
lelki megújulásának évében reménykedve fi-

gyelünk Jézus Krisztusra a jó pásztorra aki 
azért jött, hogy keresse és üdvözítse, azt ami 
elveszett.” (Lk, 19,10 )

1935. szeptember 5-én Fausztina nővér-
nek borzalmas látomása volt. „Este cellámban 
megpillantottam egy angyalt, Isten haragjának 
végrehajtóját. Amikor megpillantottam Isten 
haragjának eme jelét, melynek sújtania kel-
lett a földet, kértem az angyalt egy ideig tart-

sa vissza a büntetést, s a világ 
bűnbánatot fog tartani. Kéré-
sem azonban Isten haragjával 
szemben semmit sem ért. Ak-
kor megpillantottam a Leg-
szentebb Háromságot. Felsé-
gének nagysága lelkem legmé-
lyére hatolt. Jézus kegyelmének 
erejét is megéreztem lelkemben, 
amely bennem lakik. Soha még 
ilyen benső erővel nem imád-
koztam, mint akkor. A követ-
kező szavakkal kértem Istent. 
Örök Atya! Fölajánlom neked 

szeretett Fiad-
nak, a mi Urunk 
Jézus Krisztus-
nak testét és vé-
rét, lelkét és is-
tenségét engesz-
telésül bűnein-
kért és az egész 
világ bűneiért. 
Az Ő fájdalmas 
kínszenvedéséért 
irgalmazz ne-
künk!” (Napló, 
475.)

Jézus maga 
m a g y a r á z z a 
el, miért olyan 
fontos ezt az 

imát mondani: „Szüntelenül imádkozd a ró-
zsafüzért, amit megtanítottam neked. Bárki, 
aki imádkozni fog ja, halála óráján tapasztalni 
fog ja nagy irgalmamat. Ha csak egyszer is el-
imádkozza valaki, legyen bár a legmegátalko-
dottabb bűnös, elnyeri végtelen irgalmam kegy-
elmét.” (Napló, 687.)

A magyar nyelvre is lefordított Fauszty-
na Kowalska nővér Napló című kötetében 
olvashatjuk Jézusnak a nővérhez intézett 
csodálatos, vigasztaló üzeneteit.

Egyre többen imádkozzák az irgalmas-
ság rózsafüzérét, Dr. Katona István egri 
püspök úr irányításával Magyarországon 
szépen terjed ez a lelkiségi mozgalom.

Szenes József, esp. plébános

jézusom, bízom benned!
Isten irgalmassága az egyetlen remény

Az Isteni Irgalmasság  
Rózsafüzére

Bevezetés: Miatyánk, 
Üdvözlégy, Hiszekegy.

Nagy szemekre: Örök Atya! 
Fel ajánlom Neked szeretett  

Fiadnak, a mi Urunk,  
Jézus Krisztusnak testét  

és vérét, lelkét és istenségét  
engesz telésül bűnein kért  
és az egész világ bűneiért.

Kis Szemekre: Jézus fájdalmas 
szenve déséért irgalmazz nekünk  

és az egész világnak!

Befejezésre: az öt tized után 
(három szor): Szent Isten, szent erős 

Isten, Szent halhatatlan Isten,  
irgal mazz nekünk  

és az egész világnak!

Fausztina nővérnek látomása volt 1931. február 
22-én Plock-ban a cellájában: „Este láttam az Úr Jé-
zust, fehér ruhába öltözve, egyik kezét áldásra emelve, 
a másikat mellére helyezve. Szíve felett nyitva volt a 
ruhája és a nyílásból két fénnyaláb sugárzott az egyik 
piros, a másik fehér. Szótlanul szemléltem az Urat. 
Lelkem eltelt félelemmel, de ugyanakkor megtelt 
nagy örömmel is. Egy pillanat múlva az Úr Jézus ezt 
mondta nekem: „Fess egy képet ennek a mintájára, és 
írd alá: Jézus, bízom benned! Azt kívánom, hogy ezt 
a képet először a ti kápolnátokban tiszteljétek, utána 
pedig az egész világon. Megígérem mindenkinek, aki 
tiszteli, hogy nem vész el. Megígérem neki, hogy már 
ezen a világon legyőzi az ellenséget, főleg halálának 
órájában.”

(A Napló, 47. )
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Vajda-bokor, Manda-bokor… Nyíregy-
háza körzete valamikor 106 bokortanyát 
számlált, ma már csak 60-ról beszélnek. Az 
Európa hírű településforma kedvelt a csönd-
re vágyók körében, igaz, hátránya is akad, hi-
szen iskoláik megszűnésével a gyerekek a tu-
dás megszerzéséért kénytelenek a kora regge-
li buszozást vállalni a városig. Így van 
ez a Vajda-bokorban élő Mészárosék-
nál is, amikor a 12 gyermek igyekszik, 
hogy elérje a reggeli buszt,  reggelente 
a perceknek felerősödik az értéke. A 
fürdőszoba előtti ütközésekből kima-
rad a kétéves Szabolcs Taksony és a 20 
éves Józsi, aki Pesten tanul. „ORA ET 
LABORA” – „Imádkozzál és dolgoz-
zál”– A házuk falára írt Szent Bene-
dek-üzenet elgondolkodtató, majd az 
édesapa, édesanya és a 25 éves Ilonával 
való beszélgetés igazolja, hogy mindez 
nemcsak egy felirat, hanem a család élet-
programjaként is szolgál. 

A terhességmegszakítást javasol-
ták…

– Amikor az első gyermekünket, 
Ilonát vártuk, a várakozási idő 2/3-át 
a kórházban töltöttem – emlékszik 
vissza az édesanya, Mészáros Ferenc-
né Ilona. – Súlyos szemproblémáim voltak, 
így már a második gyermekemért is a be-
tegségem miatt szinte közelharcot vívtunk 
az orvosokkal, akik a terhességmegszakítást 
javasolták. Ferenc mellett döntöttünk, s így a 
többi 13 gyermek mellett. A férjemmel ma-
ximum négy gyermeket terveztünk, de 
aztán jöttek sorba a gyerekek. Mindig 
vártuk a kicsit, és ez töltötte, tölti be az 
életünket.

– Tehát még nem biztos, hogy a két 
éves Szabolccsal bezárul a kör? 

– Amit a jó Isten ad, azt örömmel 
ajándékként fogadjuk, és megköszön-
jük, hogy ránk bízta a gyermekeink fel-
nevelését, mert mi úgy érezzük, hogy 
csak részt veszünk életüknek abban a 
szakaszában, amíg velünk vannak. Is-
tennek neveljük őket – fejtette ki tisz-
tán és egyszerűen a gondolatait Ferenc, 
az édesapa. 

– Nagy bátorság kell a sok gyermek vállalá-
sához.

– Hit és bizalom szükséges – folytatja az 
édesapa. – Sokszor elgondolkodom, nagy-
apámék ketten voltak testvérek, apámék már 
heten, mi tizenhárman születtünk, és nálunk 
14 gyermek van. Máshol a generációkat kö-
vetve csökken a gyermekvállalás, nálunk nö-

vekedett.  A feleségemnek egy testvére van. 
Édesanyám is egyedüli gyerek volt, így vállal-
ta édesapámmal a nagycsaládot. 1980-ban há-
zasodtunk össze.

– Egy közhellyel élve az élet pénzbe kerül. A 
háromgyerekes nagycsaládot számolva is a 14 
gyermek közel 5 nagycsaládnak felel meg. Miből?

– Munkanélküli vagyok már második éve. 
Az építőiparban dolgoztam, majd tanyagond-
noki feladatot vállaltam. 10 éves tanyagond-
noki szolgálat után elbocsátottak. 

– Meg lehet ezt tenni egy 14 gyermekes család-
apával? 

– Mindent meg lehet tenni. A munkaügyi 
központban olyan munkát ajánlottak, amely-
lyel az országot kellene járnom. Hogy tehet-
ném 14 gyermek mellett? – teszi fel önmagá-
nak a kérdést a nagycsaládos édesapa. – Én 
mindig is azért vállaltam a „kisebb karéj ke-
nyeret” (a helybeni munkát), hogy a családom 
mellett maradhassak.

– Úgy tudom, nem először munkanélküli.
– Amikor 9 gyermekünk volt, akkor is így 

éltünk, mégsem tántorított el bennünket a 
további gyermekvállalástól. Hiszem, hogy 
egy hajam szála sem görbül meg az Isten aka-
rata nélkül. El lehet olvasni egy könyvtárnyi 
könyvet is, ha az embernek nincsenek tapasz-

talatai a hitről. Mi nap mint nap meg-
tapasztaljuk a gondviselés jelenlétét a 
családunkban. Mindig azt kapjuk meg, 
amire a legnagyobb szükségünk van.

– Még mind a 14 gyermek tanul? 
– Ferenc kivételével, de neki is van-

nak továbbtanulási szándékai. Ilona 25 
éves, másoddiplomáját szerzi a Hittu-
dományi Főiskolán Nyíregyházán, Fe-
renc 23 éves, cukrász, Mária 21 éves, ő 
harmadéves óvónőképzős hallgató, Jó-
zsef 20 éves, rendőrtiszti főiskolára jár, 
Zsolt 18 éves, a Szent Imre Gimnázi-
um végzős tanulója, László 17, István 
15 éves ők is „szentimrés” diákok, Teréz 
14 éves általános iskolás, Erzsébet 12, 
Péter 10, János 9, Tamás 7 éves, a görög 
katolikus általános iskolába járnak, az 
5 éves Gyula katolikus óvodába, majd 
a 2 éves Szabolcs Taksony következik 
a sorban. Vizsgaidőszakban valakiért 

mindig izgul a család.
– Az udvar mérete sem szokványos, a mező-

gazdasági épületek, a hatalmas kukoricatároló 
(góré), állatok, messzire lenyúló földterület ke-
mény munkáról árulkodik.

– A 90-es évektől átálltunk a mezőgazda-
sági munkára. 11 hektár föld művelése 
mellett 20 sertést, szarvasmarhát, bi-
kát, szárnyasokat tartunk, a zöldség-
féléket is magunk termeljük. A mező-
gazdaság a kapálástól a kaszálásig egész 
évre biztosítja a munkát. A tanulás 
mellett a gyerekek keményen dolgoz-
nak itthon. Mondják is a tanárok, hogy 
a mi fiainknak igen kemény a kézfogá-
suk. A kemencét, a húsfüstölőt, a gyü-
mölcsaszalót a gyerekekkel együtt épí-
tettük. Hetente 8-9 db 2 kg-os kenyeret 
sütünk, de sokszor ez sem elég. 

– Az íze viszont kifogástalan, és ösz-
szehasonlíthatatlan a bolti kenyérrel 

– teszi hozzá Ilona, a legidősebb gyermek, aki 
közben bekapcsolódik beszélgetésünkbe. – 
Egy ilyen karéj kenyér mellett egy napig lehet 
kapálni, annyira laktató.

– A munka nevelési értéke itt megtapasztal-
ható. Hogyan látja ezt az édesanya?

—A gyerekek nagyon sokat dolgoznak, 
hétvégenként kevés a szabadidejük, de nem 

„imádkozzál és dolgozzál”
A 14 gyermekes család naponta megéli Szent Benedek gondolatát
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teherként élik meg. Tudják, hogy hozzátarto-
zik az életükhöz. Így talpraesettebbek, mint 
mások. Ebből adódik az, hogy bárhol vannak, 
felismerik az adott helyzetet, és ha nem a me-
zőgazdasági munkát végzik itthon, akkor 
ahol vannak, ott segítenek.

– Családon belül a legközvetlenebb mó-
don alakul, fejlődik egy közösség.

– Úgy igazi egy közösség, ha minden-
ki hozzáadja a saját tudását, képességét 

– mondja el tapasztalatait a legidősebb 
gyermek, Ilona. – Nem mindenki ért a 
matematikához, az idegen nyelvhez vagy 
éppen a kukoricatöréshez. Így a toleranci-
át is megtapasztaljuk, ami nemcsak a társa-
dalomban élő deviáns vagy fogyatékos, ha-
nem a mellettünk élő emberek elfogadását 
is jelenti. Itt kell kezdeni. Azt tudni kell, 
hogy az én szabadságom odáig tart, ahol 
a másiké kezdődik. Ezt egy nagycsaládban 
nagyon szépen lehet gyakorolni. 

– Egyfajta szellemiségben éltek. Szok-
tatok a testvéreiddel mélyebb dolgokról be-
szélgetni?

– Ki merem mondani, hogy mindegyi-
kük egy magasabb szinten gondolkodik, 
amit a mai világ pejoratív értelemben kis-
felnőttnek bélyegez. Azt gondolom, hogy rég-
ebben, még ennél is nagyobb tudással rend-
elkeztek az emberek, azzal a tudással, ami 
az élethez szükséges. A munka és a tanulás 
összhangját meg kell találni egy családban. 
Mindkettőnek egyszerre kell lendülnie, és a 
kettő kiegészíti, előreviszi egymást. Önma-
gában bármelyiket nézzük, öncélúvá válhat, 
és így könnyen belefárad az ember, robottá 
válik a munka. 

– A fizikai munka közben a szellem is erő-
södik. A kapálás is lehet az elmélyülés egyfajta 
lehetősége. 

– Bármennyire is furcsának és a ma gyer-
mekének nevetségesen hangzik, valóban így 

van, mert a monoton munka közben a saját 
gondolataival is találkozhat az ember, ön-
magáról, az élet nagy kérdéseiről véleményt 
alkothat, és nem fordul a jógához vagy más 
meditációs módszerhez. A közösségnek egy 
lényeges eleme az is, hogy engedi, hogy egye-
dül legyen az ember, de nem úgy, hogy egye-
dül érezze magát, mert közös a cél. Óriási le-
hetőség rejlik egy nagycsaládban.  

– Az iskolában hogyan fogadták azt, hogy 

sok testvéred van?
– Kiközösítettek. 8. osztályos koromban 

volt az első barátnőm, addig nem álltak ve-
lem szóba, ez kihatott a tanulmányi ered-
ményeimre. Úgy érzem, a nagycsaládot ma 

is hátrányos megkülönböztetésben része-
sítik. Az emberek nagy része szerint egy 
nagycsaládos ember vagy bolond, vagy az 
etnikumhoz tartozik, vagy vallásos. De 
nem arról beszélünk, hogy az erőteljes 
népességcsökkenés mekkora tragédiá-
hoz vezet?

– Úgy hallottam, az unokatestvérek szá-
ma is meglepően nagy.

– Édesanyám 79 éves. 54 unokája és 8 
dédunokája van – veszi át a szót az édesa-
pa. – Testvéreimnek 9, 8, 5, 4, 3-3 gyerme-
ke van. Évente egy alkalommal, augusz-
tusban az édesanyámnál összejövünk, és 
ott találkozunk. Adventben a szentcsalád-
járáskor 9 testvérhez megyünk. Legutóbb 
Váradi József atya jóleső érzéssel említet-
te meg a rorátén, hogy mennyire boldog, 
hogy van olyan család, ahol a férfiak még 
énekelnek.  

– Beszélhetünk-e szabadidőről?
– Azért a színházba is eljutunk, közös 

kirándulásokat minden évben szoktunk ten-
ni. Táborokban, egyházi rendezvényeken ak-
tívan részt veszünk családostul. 

A legszebb ajándék, amikor a nagyobb 
gyermekeink vállalva a kicsiket és az itthoni 
munkát, elküldenek bennünket pihenni egy 
hétvégére. Kettőnk kapcsolatának az építése, 
egymás megerősítése is fontos, és ezt érzik a 
gyerekek is.

Kovács Ágnes

farsang a szent istván Plébánián
A debreceni Szent István plébánia közössége is megtartotta soron 

következő farsangját, ahogy az már lenni szokott, a hittanosok, hitok-
tatók, felnőttek, családok jelmezével, szórakoztató műsorával, vetélke-
dőjével telt az este. 

Az est „fénypontja” a kisebbséghez tartozó „utazó-öregasszony” 
vendég volt, aki bár sérelmezte, hogy nem táncolt vele senki, nagy si-
kert aratva. A kosarában cipelt gombát mivel csak a piacra vitte, nem 
vizsgáltatta be, a sze-
retet parancsát a sze-
ressétek egy-más ra 
értette, ráadásul az-
zal dicsekedett, hogy 
a jóslásból tartja fenn 
magát, így biztatta a 
jelenlévőket is, hogy 
éljenek a vissza nem 
térő lehetőséggel. 
Majd a bő szoknyájá-
tól megszabaduló kisebbség képviselője hamar felfedte előttünk kilé-
tét, így utólag már el kell árulnom a kedves olvasóknak is, hogy Szenes 
József esperes plébánosunk tréfált meg bennünket. 

Hlács Tünde

bálozott a szent család Plébánia
Immár 9. alkalommal rendeztük meg a debreceni Szent Csa lád 

Plébánia farsangi mulatságát. Apró, izgő-mozgó kisgyermekektől 
kezdve csillogó szemű nagyszülőkig több mint kétszázan, más plébá-
niákról is, különböző korosztályokat  képviselve, a Fazekas házaspár 
zenéjére éjjel 2 óráig  „jártuk a  ritmust”.

A kórusunk és a dalos kedvű lányaink énekeltek, majd néhány percen 
belül a terem sötétjében már égtek is a nyitótáncosok mécsesei. Az ifjúság 

táncot járt a „csodahold 
fényben”, a ragyogó 
napban”. Természetesen 
tomboláztunk, és élvez-
tük a szép, ötletes jelme-
zeseink felvonulását, va-
lamint felkaroltuk a meg 
nem értett tehetségeket, 
a hóbortos, örök ifjú fel-
nőtteket, akik sziporká-

zó, énekes-táncos sztárok-
ként vonultak közénk. Végre eljött az ő idejük is.

A jelenlévők bizonyára megőrzik majd ennek a kedves, keresztény 
szellemben átmulatott éjszakának az emlékét. Jövőre a 10. jubileumi 
ünneplésünkre kerül sor.  Báránkó András, Akolitus-hitoktató

Hilaritas sal est vitae – a vidámság az élet sója

„Táncoló fekete lakkcipők...” – Fodor András atya – mint a 
„meg nem értett tehetség” Szenes József atya vagy „Utazó cigányasszony”?



Pro urbe-díj
Pro Urbe-díjat kap Fodor And-
rás, a Debrecen-Nyíregyházi 
Egyházmegye püspöki helynö-
ke, irodaigazgatója, a debreceni 
Szent Család Plébánia plébá-
nosa, a Magyar Máltai Szere-

tetszolgálat debreceni és területi szervezetének 
vezetője, több közérdekű alapítvány kurátora 
2006. április 11-én Debrecenben a Város Napja 
alkalmából. Fodor András atya - aki pappászen-
telésének 35. évfordulóját április 14-én ünnepli 
- huszonhat éve Debrecenben végzi sokoldalú 
lelkipásztori és karitatív szolgálatát. Működése 
során erkölcsi és anyagi értelemben is nagyban 
hozzájárult a város gazdagításához. 

(Fodor András atya munkájáról a következő 
lapszámban bővebben olvashatunk.)

megszólalt a  
„kisPásztor”

 2006. március 15-én, nemzeti ünnepünkön déli 
12 órakor megszólalt a „Kispásztor” névre ke-
resztelt harang a Hortobágyon épülő Jó Pásztor 
titulusú ökumenikus templom tornyában. Ezen-
túl a faluban, ahol 1989-ig még pap sem temet-
hetett, minden nap – már nemcsak a rádió hang-

szóróján keresztül – hallhatják a déli harangszót 
a hortobágyi emberek. 

Az ‘56-os forradalom 50. évében, a szabad-
ság ünnepén megszólaló harangszó méltón állít 
emléket a magyarországi kommunizmus legsöté-
tebb – 1950-53-ig tartó – éveiben, a 12 hortobá-
gyi zárt fegyveres őrizet alatt álló táborba depor-
tált többszáz családnak és az áldozatoknak. A 
„Kispásztor”, amelyet Haranghy Sándor és Vida 
Sándor Szent Lázár-lovagok adományoztak a 
templomnak – a tiszakécskei Sárhalom Iskola 
kápolnájában szolgált a kilencszázas években, 
amíg el nem némította az ateista államhatalom. 
A harangtoronyban való elhelyezés előtt Bosák 
Nándor megyéspüspök a harangot újraszentelte.

„in vino veritas” –  
„borban az igazság”
A polgári egyházközség – a férfiak jelenlétét 

képviselve az egyházban – megalakította a Veri-
tas – férfi klubot. A baráti társasággá formálódó 
közösséghez szeretettel hívják és várják továbbra 
is azokat a férfiakat, akik az egyházközségükhöz 
tartoznak, és szeretnék, hogy „pince-hőmérsékle-
ten” közösen beszélgessenek a világ, a nemzet, az 
egyház és a plébánia ügyes-bajos dolgairól. Talál-
kozásaink minden hónap első szombatján szent-
misével kezdődnek, és a plébánián folytatódnak.

Krónika
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Innen
Bosák Nándor püspök szentmisét mutatott 

be Debrecenben, a Kenézy Gyula Megyei Kórház 
pszichiátriai osztályán lévő kápolnában, a kórház 
dolgozói, betegei és hozzátartozóik részvételével 
február 11-én, a betegek világnapján, amely nap a 
lourdes-i jelenés emléknapjához kötődik.  

– A betegek világnapjának küldeté-
se, hogy figyelmünket az embert leginkább 
terhelő betegségre, és arra a szolgálatra irá-
nyítsa, amivel egymásnak is tartozunk, va-
lamint annak tudatosítására, hogy milyen 
nagy szolgálatot végeznek azok, akik élet-
hivatásul vállalták a betegek gondozását – 
emelte ki Bosák Nándor püspök. 

A szentmise helyszínéül választott 
pszichiátriai osztály stílszerűen kapcsoló-
dik XVI. Benedek pápa felhívásához, aki a 
mentális betegségekre irányította a figyelmet 
a tizenegyedik alkalommal megrendezett vi-
lágnapon. A világ lakosságának egyötöde szenved 
ezekben a lelki betegségekben. A társadalmi prob-
lémák különösképpen megterhelik az ember sze-
mélyiségét, lelkét.

– Az élet rendezetlensége hallatlan nyomást 
gyakorol az emberre, és sokan viselik ennek a ter-
hét. A betegségek gyógyítása nem egyszerűen me-
chanikus jellegű munkát igényel, nem elegendőek a 
materiális eszközök, a gyógyszerek alkalmazása, a 
szaktudás, hanem a gyógyító emberből is több kell 

– hangsúlyozta a főpásztor. – Valójában minden 
betegség megterheli az ember lelkét, és minden be-
tegség gyógyításánál nagyon lényeges, hogyan kap 
a szenvedő ember segítséget, vigasztalást. Megér-
tésre, annak tudatosítására van szüksége, hogy ba-
jában, szenvedésében nincs egyedül, nincs magára 

hagyva. „Uram, nincs emberem” ( Jn, 5, 7) – utalt a 
Betezda fürdőnél történt csodás gyógyulásról szó-
ló evangéliumi szakaszra a püspök. – A test és a lé-
lek élete utolsó mozzanatáig igényli, hogy ember-
nek tekintsék. Menyire fontos az, hogy a betegnek 
legyen embere, legyen, aki szeretettel, türelemmel 
fordul hozzá, aki embernek nézi.

A szentmisén közreműködött a debreceni 
Szent Anna székesegyház Szent László Kórusa.

(Szerk.)

„Akarsz-e meggyógyulni?” „Uram, nincs emberem...” ( Jn, 5, 7)

szentmise a debreceni kórHázban

A Magyar Katolikus Rádió munkatársai és 
műsoraik gyakori művészvendégei február 18-
án Debrecenben a Déri Múzeumban folytatták 
előadói körútjukat.  A rendezvénysorozat célja, 
hogy a hazai és a határon túli hallgatóság kö-
rében bemutassák munkájukat, találkozzanak 
közönségükkel, és segítsék a Rádió baráti köre-
inek kialakulását.

Bosák Nándor megyéspüspök az est házi-
gazdájaként üdvözölte a Magyar Katolikus Rá-
dió munkatársait és előadóművészeit, köszönetet 
mondott azért, hogy jelenlétükkel a hallgatók sze-
mélyesen is megismerhették a „rádió hangjait”. 

– A MKR - a „jó hír hangja” - lényeges szol-
gálatot és hivatást teljesít a világban, ahol az 
elektronikus médián keresztül mindenféle hang 
eléri az embert.  Fontos, hogy az igazi tiszta hang 

üzenetét is meghalljuk az éteren keresztül, ami 
nemcsak az Evangéliumot hirdeti, hanem mind-
azt, ami igaz, tiszta és szép, ami az evangélium 
tanításában megállja a helyét – emelte ki a püs-
pök. 

Juhász Judit a Magyar Katolikus Rádió ve-
zérigazgató-helyettese örömmel tájékoztatta a 
debreceni közönséget, hogy a középhullámon 
keresztül fogható Magyar Katolikus Rádió adá-
sai – országhatárokat nem ismerve – eljutnak a 
Moldvai csángómagyar testvéreinkhez is, akik 
esténként azért jönnek össze, hogy együtt imád-
kozzák a rózsafüzért a rádió hallgatóival. Majd 
köszönetet mondott a rádió munkatársainak, 
akiknek fontos a rádió színvonalas műsorszol-
gáltatása.

(Szerk.)

a „jó Hír Hangja” debrecenben

Életének 75., áldozópapságának 50. évében szentségekkel megerősítve, súlyos betegség 
után 2006. január 19-én elhunyt Nyizsnyánszky Lajos c. kanonok, ny. plébános  

Nyizsnyánszky Lajos 1931. július 14-én született Ung-
váron. Pappá szentelték 1956. június 17-én Szegeden. 
Káplánként szolgált, 1956-57-ig Körösladányban, 1957-
58-ig Debrecenben a Szent László plébánián, 1958-60-ig 
Békésszentandráson, 1960-63-ig Endrődön, majd 1963-
66-ig újra Debrecen káplánjaként működött a Szent Anna, 
1966-71-ig pedig a Szent László plébánián. Plébánosi szol-
gálatát először 1971-73-ig a derecskei egyházközségben 
töltötte, majd 1973-2001-ig, a nyugdíjazásáig a debreceni 
Jézus Szíve egyházközség plébánosaként szolgált. Nyizs-
nyánszky Lajos atya ezekben az években, (1980-94-ig) a 
plébánosi szolgálata mellett rendszeresen a Szent Anna 
templom szombat esti szentmiséit is megtartotta. Az Egyházmegyei Teológiai Tanfolyam debreceni 
Hitoktatóképzőjének biblikumtanára volt 11 éven keresztül. 

Az adomáynozók: Vida Sándor és Haranghy Sándor
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a PáPa elsŐ enciklikája
Megjelent XVI. Benedek pápa Deus caritas 

est – Az Isten szeretet című első enciklikájának 
magyar kiadása a Szent István Társulat gondo-
zásában. 

A keresztény dogmatika professzora, XVI. 
Benedek a keresztény erkölcstan alaptörvényét 
kívánta újra fölmutatni. A globalizálódó világ 
alapvető problémája ugyanis az, hogy nem jó a 
szeretete, ha egyáltalán van.

Az enciklika – amely Nyugat-Európában 
bestseller – nemcsak a katolikus könyvesboltok-
ban, hanem a teljes magyarországi terjesztőháló-
zatban kapható. A hivatalos magyar fordítása a 
világhálóra is felkerül. 

(Magyar Kurír)

statisztikai adatok
Az Egyház Központi Statisztikai Hivatalá-

nak az évkönyvében megjelent adatai szerint:
2003 és 2004 között 12 millióval nőtt a világ-

ban a katolikusok száma (1086-ról 1098 millió-
ra). A világ népességének növekedését figyelem-
be véve azonban a megkeresztelt katolikus hívők 
száma egy ezrelékkel csökkent. 

A papok létszáma 2004-ben 441 fővel 
405 891-re növekedett,  kétharmaduk egyház-
megyei szolgálatot folytat, míg egyharmaduk 
szerzetesként él. 

Az állandó diakónusok száma 2004-ben el-
érte a 32 324 főt, különösen Észak-Amerikában 
és Európában vannak jelen. 

A papi hivatást választók számának alaku-
lása  világméretekben mérve pozitív tendenciát 
mutat, 2003-ban még 112 373-an voltak, míg egy 
évre rá 113 044-re nőtt a számuk. Némi aggo-
dalomra ad okot, hogy Európában látványosan 
csökkent az elmúlt években az új papi hivatások 
száma, ezzel szemben Afrikában és Ázsiában bá-
torítóan emelkedett – tudjuk meg a 2006-os pá-
pai évkönyvből.

(Magyar Kurír)

az imádság erŐsíti az 
immunrendszert

Az ima és az egészség összefüggésére mu-
tat rá Peter Findeisen, egy német pszichiátriai 
intézet vezetője egy tudományos magazinban. 
Az újság „Az imádság hatalma” címmel ismertet 
néhány tudományos vizsgálatot, amelyek az ima 
gyógyító erejét igazolják. 

A lapban megjelent cikk többek között em-
lékeztet egy amerikai szívspecialista, Mitchell 
Krucoff vizsgálatára. Az orvos 370 szívbeteget 
figyelt meg. Két csoportot alakított a betegekből: 
Az egyik csoportba tartozók rendszeresen imád-
koztak. A  három évig tartó megfigyelés során  
beigazolódott, hogy azoknál a betegeknél, akik 
imádkoztak, sokkal jobb gyógyulási eredményt 
lehetett elérni, mint azoknál, akik a másik kont-
rollcsoportba tartoztak. 

(Magyar Kurír)

Onnan
Nagy tiszteletben álló vendég érkezett Baktaló-

rántházára Dr. Seregély István egri érsek személyében, 
a helyi KÉSZ (Keresztény Értelmiségiek Szervezete) 
meghívására a Városi Művelődési Központba, ahol 
telt ház fogadta. Juhász Imre római katolikus plébá-
nos felköszöntötte a közelmúltban 75. születésnapját 
ünneplő érsek atyát, aki évtizedekig volt a Magyar Ka-
tolikus Püspöki Konferencia elnöke is. Kö szön tötték 
őt a gyermekek és az egyházközség gregorián énekka-
ra Szőcs Andor vezényletével. Dr. Seregély István egri 
érsekkel helyi tudósítónk beszélgetett.

– Bizonyára nem sokszor járt az ország legkelet-
ibb – mindig csak sötét Szabolcsnak nevezett – részén 
és Baktalórántházán. Emlékei szerint mikor járt tele-
pülésünkön?

– Magyarországon a vidékeket illetően nincs sö-
tétség és világosság. 1987-ben, amikor egri érsekké 
neveztek ki és Nyugat-Magyarországról az ezer éves 
Egri Egyházmegyébe kerültem, ha 
nem is volt ismert számomra ez a 
táj, de tudtam azt, hogy továbbra 
is itthon, hazámban vagyok. Sza-
bolcs az Egri Egyházmegye része 
volt. 1993-ig gyakran jártam a sza-
bolcsi utakat, megszerettem a fa-
sorok szegélyezte útjait, és gyako-
ri látogatója voltam plébániáinak. 
Természetesen Baktalórántháza 
– a 41-es főutat járva – hamar 
ismert lett számomra. 1993 után, 
amikor a Debrecen-Nyíregyházi 
Egyházmegye létrejött, Baktaló-
rántháza már nem tartozott Eger-
hez. Most kaptam meghívást az előadás megtartásá-
ra. Erről a témáról már beszéltem Budapesten is, itt 
sem kellett mást mondanom. De azt hiszem, nem-
zetközi megbízatásaim során sem szóltam másként. 
Szeretem a hazámat és a nemzetemet. Ahol értik, 
amit mondok, otthon vagyok.

– Isten szolgájaként a több mint fél évszázad alatt 
biztosan sok szép emléke, élménye volt. Megosztaná a 
legszebbet az olvasókkal?

– 51 éven át őrzött meg eddig Gazdám, az 
Örökké élő szolgálatában. Lehet, hogy másként 
alakul a sorsom, ha nem az lett volna pappá szente-
lésem elhatározása, hogy nem fogok beleavatkozni 
sorsom alakításába. Itthon maradtam a nehéz idők-
ben. Nagy öröm számomra, hogy az 50-es, 60-as 
években leírt és elmondott beszédeim, a hitoktatá-
som ma éppen úgy elmondható és leírható, mint ak-
kor. Kiemelkedő esemény nem történt életemben. 
Nem is törekedtem külön utakat járni. Viszont szív-
esen tekintem Isten ajándékának, hogy szolgálatom 
során bejártam az országot és a világot. Nem régen 
számoltam össze, hogy több mint 51 repülőteret, és 
ezzel vidékeket, városokat ismertem meg. Igen sok 
ismerősre tettem szert Európában, Amerikában. 
Módom volt megta pasztalni a világegyház impo-
záns nagyságát és sokféleségét. Talán emberileg a 
szentföldi utakért vagyok a leghálásabb. Először 
1988-ban és eddig utoljára 2000-ben jártam Jézus 
szülőföldjén. Jó lett volna korábban is, gazdagabb 
lett volna a hitoktatásom.

– A téma melyről ma előadást tart – „Az egyház 
missziós küldetése a családban” – nagyon aktuális. 

– Az előadás az egyházközség missziójáról szól, 
ami nem más, mint a keresztény küldetés. Jézus Krisz-

tus evangéliuma tanítványai által maradt fönn mind a 
mai napig, és marad elérhető mind az idők végéig. Az 
egyházközség pedig Krisztus tanítványainak közössé-
ge. Így a feladata az a küldetés, mely elsősorban tanú-
ságtétel, másrészt embert Istenhez kacsoló, gyakorló 
keresztény élet, és végül az emberiség hiteles szolgálata 
családban, nemzetben, egyházban, és a világon. Aki is-
meri Jézus Krisztust, és nyomába szegődik, az másokat 
is hozzá akar vezetni, elsősorban azokat, akiket Isten a 
természet rendjén az ő gondjaira bízott, mint hitvestár-
sát, gyermekeit, munkatársait, és így tovább. Ennek a 
feladatnak a ma aktuális szempontjairól lehet szólni.

– Jövőnk záloga az ifjúság. Hogyan látja a mai, fel-
növekvő generáció helyzetét? 

– Soha nem voltam pesszimista. Amikor 160 év-
vel ezelőtt Petőfi Sándor azt írta: „lesz-e gyümölcs a 
fán, melynek nincs virága, avagy virág vagy te hazám 
ifjúsága…”, nehéz időket élt a nemzet. Akkor is rostáló 

idők voltak, ma pedig a mi időin-
ket érezzük veszedelmesebbnek. 
Kétségtelen tény, hogy az élet-
tel szembefordulóknak, akiknek 
nem kell a gyerek, a család, a jó 
iskola, azok szépen lesétálnak 
majd a történelem színpadáról, 
és az életrevalóknak adják át a he-
lyet. Arról nem tehetünk, hogy a 
médiák révén ma rossznak van 
kikürtölve a világ. A valóságban 
a régiek nem voltak se jobbak, se 
rosszabbak, mint mi. Ma is csend-
ben, a nagy nyilvánosság szeme 
elől elrejtve élnek családok, ahol 

szívesen látott kincs az új élet, legalább három gyerek, 
ahol törődnek az otthon melegével, vonzásával, ahol jó 
iskolában, jó pedagógusok a rájuk bízott fiatal nemze-
dékért élnek-halnak, ott épül a jövő és én hozzáteszem 
az örökkévalóság. Minden felnőttől, minden felnőtt 
magyartól a saját életét, hivatását kéri számon a törté-
nelem is, és az élet Ura, Istene is. 

Több ezer éves a múltunk, és fogalmunk sincs, 
hogy honnan jöttünk, de az ezer éves európai keresz-
ténységünk azzal, hogy megálltuk helyünket a többi 
európai nép között, – olyan történelmi viszonyok kö-
zött, amilyenek a miénk voltak – bizonyítja erőnket. 
Az biztos, hogy aki megismeri az elmúlt század nem-
zeti értékeit visszaszorító kultúrpolitika után a ma-
gyar múltat és a magyar értékeket, az küzdeni és har-
colni fog. Nem sikeresebben, mint a szomszédaink, 
de nem is rosszabbul. S ha nem rosszabbul, akkor 
biztos, hogy éppen úgy lesz jövőnk a népek családjá-
ban, mint eddig volt. Lesz Magyarország, méghozzá 
jó Magyarország.

Küzdeni és harcolni a létért: törvénye a terem-
tett világnak. Nem lehetünk elődeinknél alábbvalók, 
akik a maguk jó harcát megharcolták és célhoz értek. 
A jóisten mindig küld segítséget, hogy el ne essünk. 
S ha mégis elesünk, mindig lehetővé teszi, hogy újra 
kezdjünk. Ehhez kívánok sok állhatatosságot min-
den olvasónak is!

– Kedves érsek atya! Engedje meg, hogy 75. szüle-
tésnapja alkalmából Istentől megáldott, boldog, egészség-
gel teljes éveket kívánjak Önnek – az olvasók nevében is 
– kívánom, hogy sokáig tudjon még munkálkodni, sze-
retetét és optimizmusát átsugározni a közösségre és az 
emberekre!

Némethné Csubák Éva

érseki vendég
Isteni országának nagykövete
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muki fotóPályázat
A Polgári Római Katolikus Plébánia által 

meghirdetett MUKI Fotópályázat kiállításának 
és eredményhirdetésének a polgári Ady Endre 
Művelődési Központ adott helyet 2006. márci-
us 20-án. A kiírt témakörök alapján “Az Isten 
képmására teremtett ember ” kategóriában Belák 
Annamária: Bűnös vagyok, Uram, az” Út menti 
keresztek ” témakörben Mézes László: Fájdalom, 
a „Csendélet”kategóriában Blazsek V. Sándor: 
Elmélkedés és az „Utazás” kategóriában Sándor 
András: Debrecen fényei című képével ért el első 
helyezést.

zarándoklat  
lengyelországba

Lengyelország két nemzeti kegyhelyére a 
czestochowai Mária-szentélybe és a krakkói Iste-
ni Irgalmasság-bazilikájába zarándokolt el Bosák 

Nándor debrecen-nyíregyházi megyéspüspök az 
egyházmegye kispapjaival március 15. és 19. 
között. Az út során imádkoztak a nemzet lelki 
megújulásáért és a papi hivetásban való megerő-
södésért.A szerzetesközösségekkel, a szeminári-
umok vezetőivel és kispapjaival történt találko-
zások során betekintést nyertek a lengyel egyház 
buzgó, lelkes életébe. A zarándokút jó lehetősé-
get adott arra, hogy még inkább egységbe kov-
ácsolja a Krisztus küldetésében járó főpásztort 
az egyházmegye híveinek szolgálatára készülő 
kispapjaival.

Tóth László, püspöki titkár

ezeréves a Pécsi  
egyHázmegye

A Pécsi Egyházmegye 2009-ben ünnepli alapítá-
sának 1000 éves jubileumát. A hároméves előké-
születi időt 2006. március 4-én ünnepi szentmi-
sén nyitották meg. 2006-ban a Püspöki Konfe-
rencia által meghirdetett ima-évében, 2007-ben 
a szentségimádás évében, 2008-ban a megtérés 
évében, végül 2009-ben az őszinte egymás felé 
fordulás évében készülődnek a jubileum meg-
ünneplésére.

Innen

A Magyar Katolikus Püspöki Konferencia 
március 7-9. között megtartotta rendes tavaszi 
ülését, amelyen örömmel nyugtázta, hogy a hatá-
ron túli magyarság valamennyi régiója csatlako-
zási szándékát fejezte ki a konferencia által janu-
ár 1-jén meghirdetett engesztelő imaévhez.

A konferencia a máriapócsi kegyhely (2005. 
december) után Mátreverebély-Szentkút zarán-
dokhelyet is nemzeti kegyhellyé nyilvánította, 
aminek ünnepélyes kihirdetésére 2006. augusz-
tus 12-én, Nagyboldogasszony ünnepéhez kap-
csolódóan kerül sor.

Az engesztelő imaév országos programjai:
Május 13. – Esztergom: Mindszenty-em-

lékmise 
Május 28. – Máriapócs: Betegek és gyógyítók 

zarándoklata
Augusztus 6. – Kalocsa: A nándorfehérvári 

diadal 550. évfordulója
Augusztus 12. – Mátraverebély-Szentkút: 

Nemzeti zarándoklat
Augusztus 15. – Esztergomi zarándoklat: A 

közép-európai katolikus együttműködésben részt 
vevő nyolc ország valamint Kárpátalja, Erdély és 
Délvidék magyar püspökeinek részvételével.

Augusztus 20. – Budapest: Szent István-napi 
szentmise és körmenet

Október 17-20. – Fatima: Nemzeti zarán-
doklat

Október 22. – Budapest: Ökumenikus isten-
tisztelet a nemzeti ünnep előestéjén a Szent Ist-
ván-bazilikában

Október 23. – Capestrano (Olaszország): Az 
MKPK delegációja Kapisztrán Szent János szü-
lővárosában részt vesz a nándorfehérvári diadal 
hőse halálának 550. évfordulója alkalmából rend-
ezett ünnepségeken.

A püspöki konferencia elfogadta az 1945. 
utáni egyháztörténelem kutatására életre hívott 
Lénárd Ödön Közhasznú Alapítvány statútu-
mát. Ez az alapítvány hivatott megszervezni és 
összehangol ni azokat a kutatásokat, amelyek elő-
segíthetik történelmünk ezen súlyos időszaká-
nak teljesebb megértését. Az alapítvány Várszegi 
Asztrik püspök, pannonhalmi főapát vezetésével 
működik. 

Dr. Veres András
püspök, az MKPK titkára

az engesztelŐ imaév országos Programjai

Belák Annamária: Bűnös vagyok Uram

Kb. 150 hajléktalan embert hívott meg ebéd-
re Saman Kothalawala orvos, természetgyógyász 
Debrecenben a helyi karitász közreműködésével 
a Szent Anna plébánia udvarára március 24-én 
pénteken.

Orosz Lőrinc, a Szent 
Anna székesegyház plébáno-
sa az ebéd előtti asztali áldás-
nál elmondta, lelki táplálékra 
is szükség van. Az imádságon 
kívül az adakozás által mind az 
adakozók, mind az adományo-
zottak lélekben gazdagodnak. 
Lőrinc atya kiemelte, hogy az 
irgalmasság emberi kötelessé-
günk, mindig lesznek rászoru-
lók közöttünk, és amit megte-
szünk, azt Jézusnak tesszük.

Nem vallásfüggő
Dr. Saman Kothalawala 

buddhista kultúrában nőtt fel, 
ahol évente rendszeresen több 
alkalom - esküvők, születésnapok, hozzátartozóik 
halálának évfordulói - mind-mind jó lehetőség az 
irgalmasság gyakorlása. Ők nem egyszerűen csak 
pénzt adományoznak, hanem abban tevőlegesen 
is részt vesznek, önmagukból is adnak. Ez lelkileg 
nagyon sokat jelent a társadalom peremére szo-
rult embereknek, hiszen ezáltal nemcsak a testü-
ket, de az emberségüket is megajándékozzák. Sa-
man doktor szerint az adakozás nem vallásfüggő, 
minden embernek kötelessége, és minden kultúr-
ában meg lehet találni az adományozásra megfe le-
lő alkalmat.

…nem gazdagság, csupán lemondás kér-
dése…

Saman Kothalawala – aki feleségével együtt 

rendszeresen segíti a rászoruló családokat - a haj-
léktalanok vendégül látására a saját születésnapját 
választotta. Elmondta, számára ez túltesz bármi-
lyen tárgyi ajándéknál, és ezentúl minden évben 
hasonlóan fog cselekedni.  A Sri Lanka-i szárma-

zású orvos, természetgyógyász visszaemlékezik az 
egy éve történt szökőár áldozatainak megsegíté-
sére, amely során Hajdú-Bihar megye lakosainak 
adományaiból 14 házat tudtak felépíteni az ottani 
rászorulóknak. 

Ezen az eseményen a sajtó is jelen volt, amely-
lyel az adakozónak az volt a célja, hogy felhívja 
mások figyelmét arra, hogy lehet így is ünnepelni. 
„Igyekszem elmondani mindenkinek. Nagyon sok 
jószándékú ember van, de sajnos azok, akik igazán 
tehetnének, semmit nem tesznek” – mondta, majd 
hozzátette –”mindez nem gazdagság kérdése, csu-
pán lemondás kérdése, mert nincs az a pénz, amit 
el ne lehetne költeni”.

Kovács Ágnes

leHet így is ünnePelni
150 hajléktalan embert látott vendégül
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Valószínű sokak számára ismert a C.S. Lewis 
regényének Az oroszlán, a boszorkány és a ruhás-
szekrény filmváltozata, amelyre óriásplakátokkal, 
reklámfilmekkel csalogatták a nézőket a mozikba. 
Valamiről azonban elfelejtették tájékoztatni a kö-
zönséget. Valójában Az oroszlán, a boszorkány és 
a ruhásszekrény című mű félreismerhetetlen pár-
huzamot mutat be az evangéliumokkal. Aki ismeri 
C. S. Lewis a mély érzésű keresztény szerző egész 
életművét, az tudja, hogy műveit a hit alapvető kér-
déseinek a megközelítése hatja át.

A történet szerint, a II. világháború német lé-
gitámadásai miatt a Pevensie-gyerekeket: Petert, 

Susant, Edmundot és Lucyt elküldik Londonból, 
hogy biztos menedéket találjanak számukra a vi-
déken élő, hóbortos Digory Kirke professzornál, 
aki történetesen tulajdonosa egy nagyon különös, 
antik szekrénynek is. Egyik nap Lucy, belepillant-
ván a szekrénybe, Narnia havas tájain, az örök tél 
országában találja magát, amelyre a gonosz Fehér 
Boszorkány varázserejének köszönhetően, föld-

re örök fagy borult. Végül az összes Pevensie-sarj 
Narniában köt ki, és a gyerekek ráébrednek arra, 
hogy kizárólag őbennük reménykednek, hogy a 
Boszorkány varázserejét megtörjék. Narnia nemes 
lelkű és titokzatos uralkodója, a hatalmas Aslan 
oroszlán oldalán a gyerekek felveszik a harcot Jadis 
ellen, hogy kiszabadítsák Narniát a jég és fagy fog-
ságából. Aslan önként feláldozza életét, majd fel-
támad, és életre kelti Narnia kővé változtatott te-
remtményeit, így az élet örökre győz a halál felett. 

A Júda törzséből való oroszlánról a Jelené-
sek 5-ben olvashatunk: „Győzőtt a Júda törzséből 
való oroszlán, hogy felnyissa a könyvet és annak 

hét pecsétjét… És kívüle senki sem 
földön, sem föld alatt nem akadt, aki 
felnyithatta volna a könyvet. „ Ő Jézus 
Krisztus, az Isten Fia” –írja C.S.Lewis 
könyvének utószavában.

C.S. Lewis tudós, kritikus és író 
Cambridge-ben és Oxfordban taní-
tott középkori és reneszánsz irodal-
mat. 1950-ben adta közre Az orosz-
lán, a boszorkány és a ruhásszekrény 
című regényét, mely egy hétrészes re-
gényciklusnak, a Narnia krónikái első 
részét képezi, s egyszersmind új, mo-
dern legendát hozott létre. A hét kötet 

29 nyelven jelent meg, összesen mintegy 85 millió 
példányban kelt el.

Az oroszlán, a boszorkány és a ruhásszekrény 
hatalmas rajongótáborra tett szert világszerte, az 
angol Nagy Könyv-szavazáson a harmadik helyen 
végzett, Lengyelország iskoláiban pedig kötelező 
irodalomként tartják számon.

(Szerk.)

k. f. k.
Kemecsei Fiatal Katolikusok
„Az Evangélium, az új jó hír”, amelyet 

Krisztus hirdetett, minden ízében forradalmi 
volt: szent forradalom egy bűnbe, lélektelen-
ségbe, formalizmusba és anyagiasságba süly-
lyedt, elrontott világgal szemben... Az Evangé-
lium ma is mindig fiatal és forradalmi marad.

Aki beáll a sodrásába, az homlokot emel a 
korszellemnek, közvéleménynek, divatnak, új és 
még újabb eszmeáramlatoknak... (Koszter atya)

Ezzel a mottóval indítottuk útjára a http:
//kfk.mailpont.hu-n a Kemecsei Fiatal Katoli-
kusok internetes oldalát.

A weboldal elsődleges célja Krisztus és 
az Egyház tanításának továbbadása a modern 
média eszközeinek felhasználásával. Céljaink 
megfogalmazása mellett gondolatok, elmélke-
dések, valamint – reményeink szerint – a ke-
resztény fiatalok által beküldött anyagok is szí-
nesítik majd az oldalunkat.

Sváner Mihály Zsolt 
főszerkesztő, hitoktató,  

plébániai kommunikáció felelős

HonlaPajánló
A Magyar Katolikus Egyház hivatalos honlapja: 

www.katolikus.hu
A Vatikán hivatalos honlapja:  www.vatican.va

Magyar Kurír:  www.magyarkurir.hu
A Magyar Katolikus Rádió hivatalos honlapja:  

www.katolikusradio.hu
A Szent István Rádió hivatalos honlapja:  

www.szentistvanradio.hu
Pázmány Péter Elektronikus Könyvtár:  

www.ppke.hu
Virtuális Plébánia: www.plebania.net

Új Ember hivatalos honlapja: 
www.ujember.katolikus.hu

www.keletkaritasz.hu
Polgári Nagyboldogasszony plébánia:

www.polgariplebania.hu
Nyíregyháza, Magyarok Nagyasszonya:  

www.nyiregyhaza.plebania.net
Debrecen, Szent Család plébánia: 

www.communio.hu/szentcsaladplebania
Debrecen, Szent Anna:  

www.communio.hu/szentanna
Debrecen, Egyetemi Lelkészség: 

www.lelkes.unideb.hu
Újfehértó, Római Katolikus Plébánia: 

www.ure.tvn.hu
Hajdúszoboszló, Szent László plébánia:    

www.communio.hu/szentlaszlo
Debrecen, Megtestesülés plébánia: 
www.megtestesules.axelero.net

www.biblia.hu

más szemmel nézve…
Narnia krónikái

P. Henri Boulad:
jézus naPjainkban

A napokban jártam a Debreceni Szent Anna 
Plébánia könyvesboltjában. Azt próbáltam ellen-
őrizni, hogy P. Bouladnak melyik 
könyvét nem olvastam még. Így 
akadtam rá a 2003-ban az Eccle-
sia Kiadó gondozásában először 
megjelenő Jézus napjainkban c. 
könyvére.

A szerző már A Szentlélek 
ezer arca c. írásában kifejti, hogy 
az Egyház hithirdetői sokszor 
tév úton jártak, amikor azt hitték, 
hogy európai nyelven, hagyomá-
nyos kifejezésekkel lehet az evan-
géliumot hirdetni más népek fiai-
nak, az afrikaiaknak, a kínaiaknak, 
a japánoknak. Ma már ez a szem-
lélet megváltozott.

A páter ebben a könyvében szellemi kalandra 
hív bennünket. Odaképzeli Jézust a zsúfolt utcák-
ra, egy iskolai találkozóra, ahol többnyire befutott, 
jól szituált hallgatóságnak beszél. Látjuk őt egy 
kórház koraszülött osztályán, milliárdossal talál-
kozik, részt vesz egy filmszemlén, az élet külön-
böző ünnepi és hétköznapi alkalmain, végül Pá-
rizsban illegálisan bevándorló palesztin hajlékta-
lanként jelenik meg.

Próbálkozásokat látunk arra vonatkozóan, 

hogy Jézus tanításait hogyan lehetne a mai nyelvre 
lefordítani, igazságai hogyan érvényesülnek a mai 

világban. Mindenütt feleleveníti 
az evangéliumok tanítását is, alk-
almat ad, hogy életképekkel vilá-
gítsa meg azt. Egy utcán bicikliz-
ni tanuló gyerek példájával biztat 
bennünket kitartásra, egy alpesi 
táj, egy lány szépsége pedig a te-
remtés különlegességét, gazdagsá-
gát mutatja meg számunkra.

Magam részéről teljesen iga-
zat adok a Páternek. Megjegy-
zem, hogy az általa megfogalma-
zott elképzeléseknek nagyon sok 
pap, lelkész és laikus eleget tesz, 
amikor saját szavaival, mai nyelven 
mondja el azt, hogy ő hogy értette 

meg az evangéliumot, és példájával közvetíti Jézus 
személyes üzenetét.

Varga Sándor, akolitus
Páter Boulad 16 éves kora óta tagja a Jézus 

Társaságnak. 2006-os magyarországi látoga-
tása során tervei között szerepel a debreceni 
előadás megtartása is, amelyre mindenkit sze-
retettel hívunk és várunk. Addig is olvasgas-
suk érdekes könyveit, amelyek kaphatóak a ka-
tolikus könyvesboltokban.



További információ: Szent Anna Főplébánia, 4024 DEBRECEN, Szent Anna u. 21. Tel.: 52/53-66-52

Mikor? 
2006. május 20-án, szombaton

Hol? 
Nagykálló – Harangod

Kik jöhetnek? 
Az egyházközségek hittanos gyermekei harmadik osztályosoktól a 
nyolcadikosokig. Természetesen szívesen látjuk a nagyobb testvé-
reket is, és azokat a szülőket, akik el akarják kísérni gyermekeiket. 

Miért ez a találkozás? 
A nemzeti imaév keretében együtt szeretnénk imádkozni hazánk lelki 
megújulásáért, valamint egy vidám játékos napot a Jóistennel és egy-

mással eltölteni, hálát adva a tanév ajándékaiért, kegyelmeiért.

Mi lesz a program? 
Közös imádság, ének. Sok változatos játék és vetélkedő.

 Szentmise Bosák Nándor püspök atyával

Miként jelentkezhetsz? 
Ha szeretnéd ezt a napot velünk tölteni, akkor jelentkezz a hitok-

tatódnál, plébánosodnál a neved, címed megadásával és 200 Ft  
befizetésével, ami hozzájárulás a részedről a nap költségeihez.

Mit hozz magaddal? 
Sportos, kényelmes öltözékre lesz szükséged a játékokhoz, rossz 
idő esetén esőkabát. Ebédet mindenki kap – bográcsban főzünk – 

ehhez, hozz magaddal kanalat és villát. Vásárlásra nem lesz  
lehetőség, tehát uzsonna tarisznyáról és italról magad gondoskodj, 

és ha gyógyszert szedsz arról is. 
Ne feledd el magaddal hozni a jókedved és nyitottságod!

Szeretettel várunk mindnyájatokat:
A szervezők

Egyházmegyei
Gyereknap

900  Gyülekezés, a résztvevők 
köszöntése, bemutatkozás

915 Reggeli ima
930 1. előadás
1030 Imakuckók

1200  Úrangyala a templomban 
utána Ebéd (virsli, tea,  
péksütemény)

1300 Kulisszák mögött 
1445 2. előadás 

1545  Bűnbánati Liturgia
(Közben: gyónási  
lehetőség)

1630 Ének próba
1700 Püspöki szentmise
1800 Vacsora, kötetlen együttlét

A találkozó programja:

Mindszenty József
bíboros, hercegprímás:

„Ha lesz egymilló imádkozó magyar,  
nem félek a jövőtől.“

Légy Te az egymilliomodik!

a
Szent Anna Székesegyházban

2006. április 22-én


